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Nihat ÇELİK
Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği Genel Başkanı

Değerli Okuyucularımız; 

Dergimizin 46. sayısında yeniden birlikte olmanın 
heyecanıyla her sayımızda olduğu gibi bu sayımızda 
da sektörümüzle ilgili faaliyetlerimizi ve basın 
açıklamalarımızı sizlerle paylaşıyor ve sektörde yaşanan 
gelişmeleri bilgilerinize sunuyoruz. 

Geçtiğimiz Mart ayı içerisinde idrak ettiğimiz 
mübarek Ramazan-ı Şerif dolayısıyla düzenlenen çeşitli 
iftar etkinliklerine katıldık. Cumhurbaşkanlığı Külliyesi 
Beştepe Millet Sergi Salonu’nda çiftçiler için düzenlenen 
etkinlikte Sayın Cumhurbaşkanıma sektörümüzün 
acil çözüm bekleyen sorunlarını yazılı olarak takdim 
etme fırsatını buldum. Her zaman olduğu gibi çiftçi ve 
yetiştiricilerimizin her daim yanında olarak desteklerini 
hiçbir zaman esirgemeyen Sayın Cumhurbaşkanıma 
iftar davetinden dolayı şahsım ve sektörüm adına 
teşekkür ediyor, şükranlarımı arz ediyorum.

Yine bu mübarek ay içerisinde Tarımsal Strateji 
ve Politika Geliştirme Merkezi (TARPOL) tarafından 
düzenlenen iftar programına TARPOL Sektörel Danışma 
Kurulu Üyesi olarak katılım sağlayarak Cumhurbaşkanı 
Yardımcımız Sayın Cevdet Yılmaz’ın yanı sıra TARPOL 
Yönetim Kurulu Başkanı Dr. M.Mehdi Eker ve Yönetim 
Kurulu Üyeleriyle bir araya geldik. Ayrıca Tarım ve 
Orman Bakanımız Sayın İbrahim Yumaklı ile de bir iftar 
programında bir araya gelerek kendilerine sektörümüzle 
alakalı güncel bilgilendirmelerde bulundum. Diğer 
taraftan Merkez Birliğimizce düzenlediğimiz iftar 
programında ise 500 civarında misafirimizle mübarek 
ramazan ayının bereketi ve huzurunu hep birlikte 
yaşadık. Programımıza icap eden Tarım Orman ve 
Köyişleri Komisyonu Başkanımız Sayın Prof. Dr. Vahit 
Kirişci başta olmak üzere davetimize icap eden tüm 
misafirlerimize gönülden teşekkürlerimi sunuyorum.

Değerli Okuyucularımız;

4. tarım Şurası kapsamında düzenlenen atölye 
etkinlikleri çerçevesinde önce “ Kırsalda Sürdürülebilir 

Yaşam Atölyesi “ ve sonrasında da “ Tarım Ekonomisi 
Atölyesi” programlarına katılarak bu programlar 
esnasında Cumhurbaşkanı Yardımcımız Sayın Cevdet 
Yılmaz, Tarım ve Orman Bakanımız Sayın İbrahim 
Yumaklı, Hazine ve Maliye Bakanımız Sayın Mehmet 
Şimşek ve Hazine ve Maliye Bakan Yardımcımız Sayın 
Osman Çelik ile sektörümüzün başlıca konularını 
görüşme fırsatımız oldu. Samimi ilgi ve alakalarından 
dolayı kendilerine şahsım ve sektörüm adına teşekkür 
ediyor, 4. Tarım Şurasının ülkemiz tarımı için hayırlara 
vesile olmasını diliyorum.

Kıymetli Okuyucularımız;

Sektörümüzün gündemini sıcak tutmak ve sahadaki 
gelişmeleri yerinde görmek maksadıyla düzenlediğimiz 
bölge toplantılarından birini daha Çanakkale’de 
gerçekleştirdik. Marmara Bölgesi İl Birlikleri İstişare 
Toplantımızda Edirne, Kırklareli, Tekirdağ Bursa 
ve Çanakkale Birlik Başkanlarının yanı sıra Merkez 
Birliğimizin Yönetim ve Denetleme Kurulu Üyeleri 
ile Çanakkale Birliğimizin üyesi yetiştiriciler katılım 
sağladı. Oldukça verimli geçen bu toplantıda küçükbaş 
hayvancılık sektörünün Marmara Bölgesindeki mevcut 
durumu ve sorunlarına yönelik çözüm önerilerini istişare 
ettik ve toplantıda gündeme getirilen konuları tutanak 
altına alarak Bakanlığımıza gönderilmesini sağladık.

Diğer taraftan sektörümüzün sorunlarını gerek Merkez 
Birliğimize yapılan ziyaretler ve gerekse Bakanlığımız 
üst yetkililerine yaptığımız ziyaretlerle gündeme 
taşıdık. Bu ziyaretlerde çözüm bekleyen sorunlarımızı 
yetkililere ilettik. Ayrıca çeşitli basın açıklamalarımızla 
sektörümüzün sorunlarını kamuoyu ile paylaştık. Tüm bu 
çabalarımız sektörümüzün çok daha iyi yerlere gelmesi 
için yapılan çalışmalar olup bu manada gayretlerimiz 
önümüzdeki süreçte de devam edecektir.

Bu duygu ve düşüncelerle önümüzdeki sayıda güzel 
gelişmelerle yeniden birlikte olmak dileklerimle… Kalın 
sağlıcakla…
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İzmir’in Seferihisar ilçesinde yolda 
yaya olarak bulunduğu esnada 

kamyonetin çarptığı Et ve Süt Ku-
rumu Genel Müdürü Mustafa Kay-
han, kaldırıldığı hastanede hayatını 
kaybetti.

Kaza, saat 16.30 sıralarında, Kuşa-
dası Seferihisar yolu Cumhuriyet 
Mahallesi mevkiinde meydana gel-
di. Talip B. (75) idaresindeki 35 GB 
7884 plakalı kamyonet, yolda yaya 
olarak bulunan 56 yaşındaki Et ve 
Süt Kurumu Genel Müdürü Mustafa 
Kayhan’a çarptı. Kayhan, çarpma-
nın etkisiyle metrelerce savrulurken, 
araçtan inen kamyonet sürücüsü 
kaza yerinden kaçtı.

Yapılan kontrolde ağır yaralandığı 
belirlenen Mustafa Kayhan Seferihi-
sar Devlet Hastanesine kaldırıldı. Evli 
ve 3 çocuk babası Kayhan yapılan 
tüm müdahaleleri rağmen kurtarı-
lamayarak hayatını kaybetti. Kaçan 
kamyonet sürücüsü Talip B. Doğan-
bey Karakol Komutanlığı önünde ya-
kalanarak gözaltına alındı.

İzmir’in Seferihisar yakınlarında tra-
fik kazası geçiren ve yaşamını yiti-
ren Mustafa Kayhan, 2004 yılında 
Diyarbakır Tarım İl Müdürlüğü gö-
revini yürüttükten sonra Gıda Tarım 
ve Hayvancılık Bakanlığında 2013-
2016 yılları arasında Hayvancılık Ge-
nel Müdürlüğü yapmıştı.  Kayhan, 
2022 yılından bu yana Et ve Süt 
Kurumu Genel Müdürlüğü görevini 
sürdürüyordu.

Cumhurbaşkanı Yardımcısı Cevdet 
Yılmaz, sosyal medya hesabından 
yaptığı paylaşımda, “Et ve Süt Ku-
rumu Genel Müdürü, uzun yıllardır 
mesai arkadaşımız Mustafa Kayhan 
bey, geçirdiği trafik kazasında ha-
yatını kaybetti. Tarım sektörümüze 
önemli katkıları olan merhuma Al-
lah’tan rahmet, ailesine, sevenlerine 
ve tarım camiamıza başsağlığı dili-
yorum. Mekânı cennet olsun.” dedi.

Tarım ve orman Bakanı İbrahim Yu-
maklı da yayınladığı mesajda “ Et ve 
Süt Kurumu Genel müdürümüz Sa-
yın Mustafa Kayhan’ı elim bir trafik 

kazasında kaybettik. Bakanlığımızın 
her kademesinde uzun yıllar büyük 
bir özveriyle hizmet etmiş tarım 
sektörüne çok önemli katkılar sun-
muş kıymetli bir devlet insanını kay-
betmenin tarifsiz acısını yaşıyoruz. 
Merhuma Allah’tan rahmet, ailesine 
sevenlerine, Tarım ve Orman bakan-
lığı camiamıza başsağlığı diliyorum. 
Mekânı cennet olsun “ ifadelerini 
kullandı.

Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri 
Merkez Birliği (TÜDKİYEB) Genel 
Başkanı Nihat Çelik de sosyal med-
yada yaptığı paylaşımda “ Et ve Süt 
Kurumu Genel Müdürü Sayın Mus-
tafa Kayhan’ın geçirmiş olduğu elim 
trafik kazası sonucu vefatını derin 
bir üzüntüyle öğrenmiş bulunuyo-
rum. Kıymetli çalışma arkadaşımıza 
Allah’tan rahmet, ailesine, yakınla-
rına ve tüm sevenlerine başsağlığı 
diliyorum.” İfadelerine yer verdi.

ET VE SÜT 
KURUMU 

GENEL MÜDÜRÜ 
MUSTAFA KAYHAN

HAYATINI
KAYBETTİ

TÜDKİYEB Genel Başkanı Nihat Çelik ‘‘Tarım ve Orman 
Bakanlığında Başmüfettiş ve Rehberlik ve Teftiş Başkanlığı 
görevinde bulunan ve emekli olduktan sonra bir süre 
Merkez Birliğimizde birlikte çalıştığımız çok kıymetli 
arkadaşım, dostum Mustafa CAYGIN’ın vefatını büyük bir 
üzüntüyle öğrenmiş bulunmaktayım. Merhuma Allah’tan 
rahmet, kederli ailesi ve sevenlerine engin sabırlar ve 
başsağlığı diliyorum. Merhumun cenazesi 15 Şubat 2025 
Cumartesi günü Yozgat Çalatlı köyünde defnedilmiştir. 
Ruhu şad mekânı cennet olsun.’’ 

TARIM CAMİASINI
ÜZEN VEFAT
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19 Mart 2025 tarihinde, Cumhurbaş-
kanlığı Külliyesi Beştepe Millet Sergi 

Salonu’nda çiftçiler için iftar programı 
düzenlendi. Programa Türkiye Koyun 
Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği (TÜD-
KİYEB) Genel Başkanı Nihat Çelik de 
katılım sağladı.

Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan, 
Cumhurbaşkanlığı Külliyesi Beştepe Mil-
let Sergi Salonu’nda çiftçilere verilen if-
tarda yaptığı konuşmada mübarek ayda 
tutulan oruçların, yapılan ibadetlerin, 
edilen duaların, Türk milletinin yanı sıra 
Gazzeli, Suriyeli ve Yemenli mazlumlar 
başta olmak üzere tüm Müslümanların 
birliğine, beraberliğine, zulümden kur-
tuluşuna vesile olmasını dileyerek kendi-
lerini bir araya getiren Tarım ve Orman 
Bakanı İbrahim Yumaklı ve ekibine te-
şekkür etti.

“Ülkemizde 206 çeşit tarım mahsulü 
üretiliyor”

Cumhurbaşkanı Erdoğan, verimli ve ka-
liteli üretimin artması için son 22 yılda 
reel rakamlarla 2 trilyon 70 milyar lira 
tarım desteği verdiklerini, 2025 yılında 
şu ana kadar 24 milyar lira ödeme yap-
tıklarını vurguladı. Yılsonunda bu raka-
mın 135 milyar lirayı bulacağına dikkati 
çeken Cumhurbaşkanı Erdoğan, şöyle 
devam etti:

“Yine burada, birilerinin ‘Türkiye’de ta-
rım bitti’ dediği rakamları söylüyorum. 
Ülkemizde 206 çeşit tarım mahsulü 
üretiliyor. Bunların birçoğunda ham-

dolsun kendimize yeter durumdayız. 
Sebze ve meyve üretiminde dünyada 
4’üncüyüz. Bitkisel üretimde 11’inciyiz. 
21 üründe dünyada ilk 3’teyiz. Çiğ süt 
üretiminde dünyada 9’uncu, Avrupa’da 
3’üncü sıradayız. Sığır eti üretiminde 
dünyada 7’nci, Avrupa’da 1’inci konum-
dayız. Tavuk eti üretiminde dünyada 
9’uncu, Avrupa’da ise 2’nciyiz. Yumur-
ta üretiminde dünyada 10’uncu, Avru-
pa’da 2’nci. Bal üretiminde dünyada 
2’nci, Avrupa’da ilk sırada bulunuyoruz. 
Su ürünleri yetiştiriciliğinde dünyada 
16’ncı, Avrupa’da 2’nci sıradayız.”

“Tarımsal hasılayı üç katına çıkardık”

2002 yılında 25 milyar dolar olan tarım-
sal hasılayı üç katına çıkartarak 2024 
yılında 74 milyar dolara yükselttiklerini 
vurgulayan Cumhurbaşkanı Erdoğan, 
şu bilgileri verdi:

“Şuraya da özellikle dikkatinizi çekiyo-
rum; ‘Tarım bitti’ iftirası atılan Türkiye 
bugün, tarımsal hasılada Avrupa’da li-
der, dünyada ise 8’inci sıradadır. Aynı 
dönemde ihracatımızı 3,8 milyar dolar-
dan aldık geçen sene 32,6 milyar do-
lara ulaştırdık. Yani 2002’de ülke olarak 
neredeyse bir yılda yaptığımız ihracatı 
bugün sadece tarımda gerçekleştiriyo-
ruz.”

Amaçlarının, vatandaşın kaliteli, sağ-
lıklı ürüne ulaşması olduğunu belirten 
Cumhurbaşkanı Erdoğan, şöyle devam 
etti:

CUMHURBAŞKANI 
ERDOĞAN 

ÇİFTÇİLERLE 
İFTAR 

PROGRAMINDA 
BİRARAYA GELDİ
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“İnsanımızın ücretini ödediği üründe hile, hurda, aldat-
maca olmamasıdır. Bakanlığımız sizlerin alın terinizle 
ürettiğiniz ürünleri vatandaşlara sahtecilikle, taklitle su-
nanlara karşı bir denetim seferberliği başlattı. Denetim-
ler sonucunda taklit, tağşiş yapılan sağlıksız ürünler artık 
anlık olarak yayınlanıyor. Sağlıklı ve güvenilir gıda de-
netimleri yanında fahiş fiyatla mücadelemizde hız kes-
meden sürüyor. Açgözlüler özellikle mübarek ramazan 
ayını fırsata çevirmek için eskiden beri malumunuz her 
yola başvurmaktadır. Bu ramazan öncesinde fırsatçılara 
meydanın boş olmadığını göstermek adına bir dizi ted-
bir aldık. Devlet olarak adeta dört koldan çok yoğun bir 
mücadele içine girdik. Ticaret Bakanlığımız, Hazine ve 
Maliye Bakanlığımız ve Rekabet Kurulumuz fahiş fiyat 
artışı yapanlarla ilgili incelemeler başlattı.”

Cumhurbaşkanı Erdoğan, ayrıca ürün arzına dönük ön-
lemleri de aldıklarına işaret ederek, bu mübarek günler-
de temel gıda ürünlerinde arz sıkıntısının yaşanmadığını 
dile getirdi.

Birçok işletmenin, indirim kampanyalarıyla hem enflas-
yonla mücadeleye destek verdiğine hem de ramazan 
ayında vatandaşın daha uygun maliyetle ürünlere ulaş-
masına destek olduğuna dikkati çeken Cumhurbaşkanı 
Erdoğan, “İnşallah ramazan ayından sonra da bu müca-
delemiz sürecek. Vatandaşın helal lokmasına göz diken-
lerin heveslerini Allah’ın izniyle kursaklarında bırakmaya 
devam edeceğiz.” dedi.

Cumhurbaşkanı Erdoğan, 85 milyon vatandaşın, 62 mil-
yon turistin gıda ihtiyacı sorunsuz karşılanıyorsa, bunda 
en büyük emeğin çiftçilerin olduğunu vurguladı.

Tarımda plansız üretimden kaynaklı sorunların gide-
rilmesi için devrim niteliğindeki düzenlemeyi geçen yıl 
uygulamaya koyduklarını kaydeden Cumhurbaşkanı Er-
doğan, konuşmasına şu sözlerle devam etti:

“Sektörün yıllardır beklediği tarımsal üretim planlaması-
na başladık. Artık hangi ürünün nerede, ne kadar ekile-
ceğini planlıyoruz. Düzenleme ile ‘bu ürün para etmedi, 
elde kaldı’ gibi şikâyetlerin de inşallah önüne geçeceğiz. 
Üretim planlamasıyla uyumlu olarak yeni destekleme 
modelimizi de kamuoyumuzla paylaştık. Artık çiftçile-
rimiz hangi ürüne ne kadar destek alacağını önceden 
biliyor ve ürün ekim planını buna göre yapıyor. Hayvan-
cılıkta da planlama bölgeleri oluşturduk. Buralarda üre-
tim yapacaklara ilave teşvik ve desteklerimizi açıkladık. 
Üretim planlamasının olumlu sonuçlarını önümüzdeki 3 
yıl içinde daha net göreceğiz. Diğer yandan tarım yapı-
lan tüm alanları kayıt altına alarak destekten faydalanan 
çiftçi sayımızı artırıyoruz.”

“18,5 milyar liralık kırsal kalkınma desteği vereceğiz”

Kırsalda hayat standardının yükseltilmesi, kadın ve genç 
nüfusun üretime teşvik edilmesine yönelik çalışmaları-
nın sürdüğünü, uyguladıkları kırsal kalkınma program-
larında yüzde 50 ile yüzde 100 arası hibe desteklerinin 
bulunduğunu aktaran Cumhurbaşkanı Erdoğan, konuş-
masını şu sözlerle tamamladı:

“Şu müjdelerimizi de paylaşmak istiyorum; 2025 yılında 

bütçeden ve uluslararası kurum, kuruluşlardan kredi ve 
eş finansman desteğiyle 18,5 milyar liralık kırsal kalkın-
ma desteği vereceğiz. Böylece kırsala yaklaşık 25 mil-
yarlık yatırım ve 10 bin kişiye istihdam sağlamış olacağız. 
Ayrıca uluslararası finans kuruluşlarından sağlanan yeni 
kaynakları taşkın koruma projelerinden kuraklık önle-
me sistemlerine, kırsal kalkınmadan ormancılığa kadar 
sektörümüzün gelişimi için kullanmayı sürdürüyoruz. Bu 
seneden itibaren 5 yıl boyunca tarımın çeşitli alanların-
da kullanılmak üzere 1 milyar dolar yani 37 milyar lira 
yeni kaynağı çiftçilerimize hibe olarak vereceğiz. Bunun 
250 milyon dolarının sadece deprem bölgesine tahsis 
edildiğini de ayrıca ifade etmek isterim. Şimdiden hayırlı 
uğurlu olsun diyorum.”

Bakan Yumaklı da çiftçilere verilen iftarda, başta Gaz-
ze olmak üzere, tüm mazlum milletlere yüce Allah’tan 
huzur ve felah niyaz etti. Üreticilerin sofralara bereket 
kattığını vurgulayan Yumaklı, “Gıdada ele güne muhtaç 
olmuyorsak, bunun temeli sizlersiniz. Pandemide, dep-
remde, her koşulda üretimden vazgeçmeyen siz giz-
li kahramanlarımızdan Allah razı olsun. Biz de 160 bin 
personelimizle, her gün, her koşulda yanınızda olmayı 
sürdürüyoruz. Sektörümüzün bütün paydaşlarıyla, el ele 
vererek Türkiye Yüzyılı’nı inşallah bereketin yüzyılı yapa-
cağız.” değerlendirmesinde bulundu.

Bakan Yumaklı, yürüttükleri çalışmalarda Cumhurbaş-
kanı Erdoğan’ın güçlü liderliğini hissettiklerinin altını 
çizerek, “Tarım sektörüne verdiğiniz destekten ötürü 
zat-ı alinize şükranlarımı arz ediyorum. Ülkemizin dört 
bir yanından milletin evine gelerek bize gönüllerini açan 
siz değerli üreticilerimize teşekkür ediyorum.” ifadelerini 
kullandı. 

TÜDKİYEB Genel Başkanı Nihat Çelik İftar programı 
sonrasında yaptığı paylaşımda “ Bugün, Cumhurbaş-
kanımız Sayın Recep Tayyip Erdoğan’ın daveti üzerine 
Cumhurbaşkanlığı Külliyesinde düzenlenen “ Çiftçiler 
ile İftar” programına sektörüm adına katılım sağladım. 
Programda Sayın Cumhurbaşkanıma sektörümüzün acil 
çözüm bekleyen sorunlarını yazılı olarak takdim etme 
fırsatını buldum. Her zaman olduğu gibi çiftçi ve yetişti-
ricilerimizin her daim yanında olarak desteklerini hiçbir 
zaman esirgemeyen Sayın Cumhurbaşkanıma iftar da-
vetinden dolayı şahsım ve sektörüm adına teşekkür edi-
yor, şükranlarımı sunuyorum.”  İfadelerini kullandı.
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Cumhurbaşkanı Yardımcısı Cevdet 
Yılmaz ve Tarım ve Orman Baka-

nı İbrahim Yumaklı’nın da katılımıyla 
Devlet Su İşleri Genel Müdürlüğünde 
“4’üncü Tarım Orman Şurası Kırsalda 
Sürdürülebilir Yaşam Atölyesi” etkin-
liği gerçekleştirildi. Etkinliğe Türkiye 
Koyun Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği 
(TÜDKİYEB) Genel Başkanı Nihat Çe-
lik ve Yönetim Kurulu Üyesi Ali Kaysa-
du da katılım sağladı.

Cumhurbaşkanı Yardımcısı Cevdet 
Yılmaz, yaptığı konuşmada gıda arz 
güvenliğinin çok önemli olduğuna 
dikkat çekerek “ Tarım ve kırsal kalkın-
mayı, gıdayı stratejik bir alan olarak, 
modası hiçbir zaman geçmeyecek bir 
alan olarak görüyoruz. Dolayısıyla bu 
alana köklü, uzun vadeli politikalarla 
yaklaşmak durumundayız. Geçmişteki 
kalkınma tarihimize baktığımızda şöy-
le bir hata yapıldığını görüyoruz; bir 
dönem tarım sanki eski toplumların 
sektörüymüş gibi bir bakış açısı hakim 
olmuş. Bu, hiçbir şekilde doğru değil. 
Tam aksine, dünyadaki kalkınmaya 
baktığımız zaman sanayi devriminden 
önce tarım devrimi olmuştur. Tarım 
devrimini başaran toplumlar sanayi 
devrimini gerçekleştirmiştir. Dolayısıy-
la tarımdaki gelişme seviyesi, bir top-
lumun kalkınma seviyesini de ortaya 
koyar. Bir taraftan da gıda arz güven-
liğini tarımla teminat altına aldığımızı 
vurgulamak istiyorum. Özellikle son 
dönemlerde iklim değişikliği, tedarik 

zincirlerinde kırılmalar, dünya nüfusu-
nun geldiği nokta, afetler, birçok un-
surla birlikte gıda arz güvenliğinin çok 
önemli olduğunu görüyoruz.” dedi.

Tarımı istihdamı artıran, sanayiye ham 
madde sağlayan, ihracat kapasitesi-
ni büyüten ve gıda güvenliğini temi-
nat altına alan kritik bir alan olarak 
gördüklerini belirten Yılmaz, “Cum-
hurbaşkanımız Sayın Recep Tayyip 
Erdoğan’ın güçlü desteğiyle, Türkiye 
Yüzyılı, Bereket Yüzyılı şiarıyla tarımı 
bir devlet politikası olarak ele alıyor; 
üretim kapasitemizi artırıyor, çiftçimizi 
destekliyor ve tarımsal verimliliği yük-
seltmeyi amaçlıyoruz” dedi.

Cumhurbaşkanı Yardımcısı Yılmaz, 
kırsal kalkınma politikalarını yalnızca 
bugünü değil, geleceği düşünerek ta-
sarladıklarını vurgulayarak şunları söy-
ledi:

“Dijital tarım, akıllı teknolojiler, kuraklı-
ğa dayanıklı üretim modelleri ve yeni-
lenebilir enerji ile tarımı geleceğe taşı-
yor; kırsalda girişimciliği teşvik ederek 
gençlerimizi ve kadınlarımızı üretime 
katıyoruz. Tarım diplomasisi, kırsal tu-
rizm ve bölgesel kalkınma projeleriyle 
kırsal bölgelerimizi ekonomik büyü-
menin güçlü bir aktörü haline getiri-
yoruz. Şûramızın, geleceğin tarım po-
litikalarını şekillendiren bir yol haritası 
olacağına inanıyor, sürece katkı sunan 
herkese teşekkür ediyorum.”

4. TARIM 
ORMAN ŞURASI 

KIRSALDA 
SÜRDÜRÜLEBİLİR 
YAŞAM ATÖLYESİ 

ETKİNLİĞİ 
DÜZENLENDİ

Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Çoban Dergisi6

HA
BE

RL
ER



Tarım ve Orman Bakanı Yumaklı da 
yaptığı konuşmada, kırsal kalkın-
manın gıda arz güvenliğinin temi-
natı olduğunu söyledi. Son yıllarda 
yaşanan gelişmelerin tarım ve gı-
danın ne kadar kritik olduğunu çok 
daha iyi ortaya koyduğunu vurgula-
yan Yumaklı, bu süreçte üretimden 
vazgeçmediklerini ve ürün yokluğu 
yaşanmadığını ifade etti.

Türkiye’yi tarımda rekabet gücü 
yüksek bir ülke konumuna getirme-
yi amaçladıklarını belirten Yumaklı, 
hedeflere ulaşmak için sektörü ilgi-
lendiren birçok dinamiği ortak akıl 
ve istişareyle harekete geçirmeleri 
gerektiğini dile getirdi.

Yumaklı, tarım politikalarını belirler-
ken temel amaçlarının, dinamik ve 
modern bakış açısıyla sektörü yeni-
den ele almak ve yeni normale karşı 
sektöre güvenli bir yol açmak oldu-
ğunu kaydederek, şöyle konuştu:

“4. Tarım Orman Şurası’nda diğer 
şuralardan farklı olarak atölye çalış-
maları oluşturduk. Atölye çalışma-
larımızda konularında uzman kişiler, 
tüm paydaşlarla birlikte çalışmaları 
enine boyuna istişare edecekler. 
Buna kısaca biz ‘tecrübe paylaşı-
mı’ diyebiliriz. Aslında bu çalışma, 
Türkiye’nin tarımdaki geleceğine 
yön verecek. Atölye çalışmalarında 
kazanılan tecrübeler raporlanacak 
ve halihazırda çalışmalarına devam 

eden 15 şura çalışma grubumuzla 
paylaşılacak. Biz bu kapsamda di-
yoruz ki açık uçlu hiçbir alan kalma-
sın. Çünkü Türkiye Yüzyılı’na tarımın 
damga vurmasını istiyoruz.”

Bakan Yumaklı, 30-31 Ocak’ta res-
mi faaliyetlerine başlayan çalışma 
gruplarının şu ana kadar 48 çevrim 
içi toplantı gerçekleştirdiği bilgisini 
verdi. Şuranın 28-30 Nisan’da ger-
çekleştirileceğini bildiren Yumaklı, 
Şura Sonuç Bildirgesi’nin mayısta 
Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Er-
doğan tarafından kamuoyuyla pay-
laşılacağını sözlerine ekledi.

TÜDKİYEB Genel Başkanı Nihat Çe-
lik ise etkinlik sonrası yaptığı payla-
şımda “ T.C Cumhurbaşkanı Yardım-
cımız Sayın Dr. Cevdet Yılmaz ve 

T.C Tarım ve Orman Bakanımız Sa-
yın İbrahim Yumaklı’nın teşrifleriyle 
IV. Tarım Orman Şurası kapsamında 
düzenlenen “ Kırsalda Sürdürülebilir 
Yaşam Atölyesi “ etkinliğine Merkez 
Birliğimiz Yönetim Kurulu Üyesi Sa-
yın Ali Kaysadu ile birlikte katılım 
sağladım. Kırsal kalkınmadaki çok 
değerli hizmetleri ve şahsıma gös-
termiş olduğu samimi ilgisi nede-
niyle Cumhurbaşkanı Yardımcımız 
Sayın Dr. Cevdet Yılmaz’a ve etkinli-
ğin düzenlenmesinde emeği geçen 
başta Tarım ve Orman Bakanımız 
Sayın İbrahim Yumaklı ile Bakanlık 
mensuplarına sektörüm adına te-
şekkür ediyor, toplantının hayırlara 
vesile olmasını diliyorum.” İfadeleri-
ni kullandı.
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Tarımsal Strateji ve Politika Geliştir-
me Merkezi (TARPOL) tarafından 

bir otelde 12 Mart akşamı iftar progra-
mı düzenlendi. Programa Cumhurbaş-
kanı Yardımcısı Cevdet Yılmaz’ın yanı 
sıra TARPOL Yönetim Kurulu Başkanı 
Dr. M.Mehdi Eker ve Yönetim Kurulu 
Üyeleriyle birlikte Türkiye Koyun Keçi 
Yetiştiricileri Merkez Birliği (TÜDKİ-
YEB) Genel Başkanı ve aynı zaman-
da TARPOL Sektörel Danışma Kurulu 
Üyesi Nihat Çelik de katılım sağladı.

Cumhurbaşkanı Yardımcısı Cevdet Yıl-
maz, programda yaptığı konuşmada, 
özellikle son dönemlerde iklim deği-
şikliği, tedarik zincirlerinde kırılmalar, 
dünya nüfusunun geldiği nokta, afet-
ler gibi birçok unsurla birlikte gıda arz 
güvenliğinin de son derece önemli bir 
noktaya geldiğini söyledi.

Gıda arz güvenliğini sürdürülebilir bir 
yönetim modeliyle sağlamanın son 
derece önemli olduğunu vurgulayan 
Yılmaz, bunun için sadece üretimin 
değil, aynı zamanda dağıtım, tüketim 
ve atık yönetimi gibi tüm süreçlerin 
de dikkate alınması ve bu süreçlerde 
işbirliklerinin, koordinasyonun öne çı-
karılması gerektiğini ifade etti.

Yılmaz, enflasyon açısından da ta-
rım ve gıda politikalarının son derece 
önemli olduğuna işaret ederek, enflas-
yon sepeti içinde gıdanın önemli bir 
ağırlığı bulunduğunu söyledi. Haziran 
ayı ile birlikte bir dezenflasyon süre-
cinin başladığını, enflasyonun yılso-
nunda yüzde 44 ile tamamlandığını, 
şubat enflasyonuyla birlikte bunun 
yüzde 39’a düştüğünü hatırlatan Yıl-
maz, “Yüzde 40’ın altına gelmiş oldu 
enflasyon oranımız. İnşallah bu trend 
devam edecek. Kararlı bir şekilde ve 
çok boyutlu politikalarla enflasyonla 
mücadelemizi sürdüreceğiz. Bir ta-
raftan para politikaları, diğer taraftan 
az önce tarımla ilgili boyutunu kısmen 

açmaya çalıştığım yapısal reformlar, 
diğer yandan da kamu maliyesi poli-
tikalarıyla üç ayaklı bir şekilde enflas-
yonla mücadelemizi kararlı bir şekilde 
sürdürüyoruz, sürdüreceğiz. Tek ha-
neli enflasyona ulaşıncaya kadar da 
bu kararlılığımızı devam ettireceğiz.” 
dedi.

Yılmaz, enflasyonun düştüğü ortamda 
belirsizliklerin azaldığını, öngörülebi-
lirliğin        arttığını, yatırım ortamının ve 
sosyal dengelerin iyileştiğini anlata-
rak, “Enflasyonla mücadeleyi uzunca 
bir süredir temel öncelik haline ge-
tirmiş ve ciddi bir mesafe de almış 
durumdayız. Önümüzdeki dönemde 
bu sürecin devam etmesini önce 20’li 
rakamları, sonra 10’lu rakamları, daha 
sonra da tek haneli rakamları inşallah 
hep birlikte göreceğiz.” diye konuştu.

TARPOL gibi düşünce merkezlerinin 
ürettiği bilgilerin stratejik karar süreç-
leri için büyük önem taşıdığını ifade 
eden Yılmaz, programda tarım po-
litikalarının gelişimine katkılarından 
dolayı eski Gıda,Tarım ve Hayvancılık 
Bakanı Mehdi Eker’e ve etkinliğin dü-
zenlenmesinde emeği geçenlere te-
şekkür etti.

TÜDKİYEB Genel Başkanı Nihat Çelik 
programdan sonra yaptığı paylaşımda 
“ Bu akşam Cumhurbaşkanı Yardım-
cımız Sayın Cevdet Yılmaz’ın da teş-
rifleri ile Tarımsal Strateji ve Politika 
Geliştirme Merkezi’nin (TARPOL) ev 
sahipliğinde düzenlenen geleneksel 
iftar yemeğine TARPOL Danışma Ku-
rulu üyesi olarak katılım sağladım. Çok 
nezih ve samimi bir ortamda gerçek-
leştirilen bu iftar yemeği için TARPOL 
Yönetim Kurulu Başkanı ve Gıda Tarım 
ve Hayvancılık Eski Bakanı Sayın Dr. 
Mehmet Mehdi Eker’e teşekkürlerimle 
birlikte şükranlarımı arz ederim.” İfa-
delerini kullandı.

CUMHURBAŞKANI 
YARDIMCISI 

YILMAZ, 
TARPOL’UN İFTAR 

PROGRAMINDA 
KONUŞTU

Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Çoban Dergisi8

HA
BE

RL
ER



T.C. Tarım ve Orman Bakanı İbra-
him Yumaklı, 11 Mart 2025 tarihin-

de tarım alanında faaliyet gösteren 
Sivil Toplum Kuruluşlarının Başkanları 
ve Temsilcileri ile iftar yemeğinde bir 
araya geldi. Sivil Toplum ve Halkla İliş-
kilerden Sorumlu AK Parti Genel Baş-
kan Yardımcısı Belgin Uygur ve bazı 
Milletvekillerinin de katıldığı iftar prog-
ramına Türkiye Koyun Keçi Yetiştirici-
leri Merkez Birliği (TÜDKİYEB) Genel 
başkanı Nihat Çelik de iştirak etti.

TÜDKİYEB Genel Başkanı Çelik, sosyal 
medyada yapmış olduğu paylaşımda “ 
Bu akşam Tarım ve Orman Bakanımız 
Sayın İbrahim Yumaklı’nın teşrifleri ile 
Sivil Toplum ve Halkla İlişkilerden So-
rumlu AK Parti Genel Başkan Yardım-
cısı Sayın Belgin Uygur, Sayın Millet-
vekilleri ve Sivil Toplum Kuruluşlarının 
başkan ve temsilcilerinin katıldığı bir 
iftar yemeğinde bir araya geldik. Çok 

güzel bir akşam geçirdik. Sayın Ba-
kanımız ve tüm katılımcılara Allah’tan 
sağlık, esenlik ve huzur dolu bir yaşam 
dilerim. Allah, Ülkemize ve Milletimize 
birlik ve dirlik içinde nice Ramazanla-
rı idrak etmeyi nasip etsin.” ifadelerini 
kullandı.

Genel Başkan Nihat Çelik, Van Millet-
vekili Kayatürk’ün iftar davetine katıldı.

Genel Başkan Çelik, Van Milletveki-
li Burhan Kayatürk’ün 13 Mart 2025 
tarihinde vermiş olduğu iftar yeme-
ğine Genel başkan Yardımcısı Fettah 
Öztürk ile birlikte katıldı. Çelik, iftar 
programı için “ Kıymetli dostum, Van 
Milletvekili ve TBMM Avrupa Birliği 
Uyum Komisyonu Başkanı Sayın Bur-
han Kauatürk’ün iftar davetine katıldık. 
Kendisine ve Kayatürk ailesine misafir-
perverlikleri için teşekkür ediyorum “ 
ifadelerini kullandı.

BAKAN YUMAKLI 
STK BAŞKAN VE 
TEMSİLCİLERİYLE 
İFTARDA BİR ARAYA 
GELDİ

Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Çoban Dergisi 9

HA
BE

RL
ER



Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri 
Merkez Birliği (TÜDKİYEB) , Tarım 

ve Orman önceki Bakanı ve Tarım Or-
man ve Köyişleri Komisyonu Başkanı 
Prof. Dr. Vahit Kirişci ile Van Milletve-
killeri Burhan Kayatürk, Kayhan Türk-
menoğlu, Konya Milletvekilleri Meh-
met Baykan ve Mustafa Hakan Özer, 
İçişleri Bakanlığı Nüfus ve Vatandaşlık 
İşleri Genel Müdürü / Vali Sayın İbra-
him Taşyapan, Tarım ve Orman Bakan-
lığı bürokratları ile çeşitli kesimlerden 
500 civarında geniş bir katılımla iftar 
programı düzenledi. Öte yandan An-
kara’daki en kapsamlı ve yoğun katı-
lımlı iftar yemeği olması dikkatlerden 
kaçmadı.

Genel Başkan Çelik, programda yap-
tığı konuşmada “ Merkez Birliği ola-
rak düzenlediğimiz iftar yemeğimiz-
de sizlerle bir arada olmaktan büyük 
bir mutluluk ve onur duyuyorum. Şu 
anda Ramazan ayının rahmeti, bere-
keti ve huzurunu hep birlikte yaşıyor 
olmaktan dolayı çok özel bir anı payla-
şıyoruz. Sayın Bakanım Prof. Dr. Vahit 
Kirişci başta olmak üzere davetimize 
icap eden tüm misafirlerimize gönül-
den teşekkür ediyorum. Hoş geldiniz, 
şeref verdiniz.” İfadelerini kullandı.

Çelik, Ramazan ayının yardımlaşma-
nın, dayanışmanın ve paylaşmanın 
en güzel örneği olduğunu belirterek 
“ Bugün, iftar soframızda Ramazanın 
maneviyatı ile aynı sofrada bir lokma 
ekmeği paylaşmanın mutluluğunu 
yaşıyoruz. Bu mübarek sofrada çift-
çiden, yetiştiriciye, bürokratından me-
muruna, iş adamlarından işçisine ve 
emekçi basın mensuplarından yargı 
mensuplarına ve Bakanına kadar her 
kesimden insanla bir sofrada buluşa-
rak gerçek anlamıyla Ramazanın ma-
neviyatını yaşamak bizim için büyük 
bahtiyarlık olmuştur. “ dedi.

Ramazan ayında gıda fiyatlarını ar-
tıran fırsatçılara dikkat çeken Çelik “ 
Bu mübarek ayda herkesin rahatlıkla 
evine uygun fiyatlarla gıda götürme-
si özellikle de bolca et tüketmesini 
önemsiyoruz ve bu anlamda fahiş fi-

yatlar ile satış yaparak fakir fukaranın 
lokmasına göz dikenlerle gereken mü-
cadelenin verilmesini istiyoruz. Dolayı-
sıyla her Ramazan ayında ortaya çıkan 
fırsatçılara göz açtırılmaması en temel 
arzularımızdan birisidir. Ayrıca esna-
fımızın da bu mübarek ayda indirimli 
gıda satışları yapması, insanların sof-
rasına bir katkıda bulunmasının seva-
bına nail olmalarını bekliyor bu konu-
da esnafımızı da duyarlı olmaya davet 
ediyorum.” dedi.

Çelik, Müslümanlar için mübarek sa-
yılan Ramazan ayında Filistin halkına 
yapılan zulmün son bulması temenni-
lerinde bulunarak “ Mübarek Ramazan 
ayında bile Ortadoğu’da mazlumla-
ra, masumlara, Filistin halkına yapılan 
zulümden dolayı üzüntü duyduğumu 
belirtmek istiyorum. Bu zulmü yapan-
ları da esefle ve nefretle kınıyor, yüce 
yaradanımdan bu masum insanlara 
yardım etmesini niyaz ediyorum. Akı-
tılan kanın durdurulması ve bu zulmün 
önüne geçilmesi için bütün İslam âle-
mini birlik ve beraberliğe davet ediyo-
rum. Hiçbir çocuğun sabah uyandığın-
da annesinin gözyaşlarını görmesini, 
anne babamız nerede diye ağlamasını 
görmediğimiz bir Dünya olması dilek-
lerimle insanların kanının akmamasını 
ve İslam âlemine uygulanan düşman-
lık ve zulümlerin son bulmasını temen-
ni ediyorum.” İfadelerinde bulundu.

Genel Başkan Çelik, Ramazan ayının 
tüm insanlığa barış, huzur ve sağ-
lık getirmesi dileklerinde bulunarak “  
Yüce yaradanımdan tüm İslam âlemini 
Kadir gecesine ve ardından Ramazan 
Bayramına eriştirmesini niyaz ediyor, 
bu mübarek ayda yaptığımız ibadet-
lerin, tuttuğumuz oruçların ve yaptığı-
mız hayır hasenatın Allah katında ka-
bul görmesini diliyorum.“ dedi.

Diğer yandan İftar programının so-
nunda Genel Başkan Nihat Çelik’in do-
ğum günü olması münasebetiyle ken-
disine evlatları tarafından yaş pastalı 
kutlama sürprizi yapılırken Ankara Çi-
çekçiler Odası Başkanı Emin Çimen de 
bir demet çiçek takdiminde bulundu.

MERKEZ 
BİRLİĞİMİZ 

TARAFINDAN 
DÜZENLENEN 

İFTAR PROGRAMI 
YOĞUN KATILIMLA 

GERÇEKLEŞTİRİLDİ
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7 Nisan 2025 tarihinde Orman Ge-
nel Müdürlüğü’nde düzenlenen 4. 

Tarım Şurası kapsamında “ Tarım Eko-
nomisi Atölyesi” programına Tarım ve 
Orman Bakanı İbrahim Yumaklı, Hazi-
ne ve Maliye Bakanı Mehmet Şimşek 
ve Bakan Yardımcıları ile çok sayıda 
bürokrat ve STK temsilcilerinin yanı 
sıra Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri 
Merkez Birliği (TÜDKİYEB) Genel Baş-
kanı Nihat Çelik ve TÜDKİYEB Denet-
leme Kurulu Başkanı Necat Demirden 
de katılım sağladı.

Tarım ve Orman Bakanı İbrahim Yu-
maklı yaptığı konuşmada tarım sektö-
rünün güçlendirilmesi için bakanlıklar 
arasında sağlanan işbirliğinin hem sek-
töre hem de ekonomiye önemli katkı 
sağlayacağına işaret ederek, kalkınma 
planlarından Orta Vadeli Programlara 
ve kamu yatırımlarının yönlendirilme-
sine kadar birçok alanda verilen des-
teklerin sektörün geleceği açısından 
çok önemli olduğunu vurguladı. Tarım 
ve gıda sektörünün nüfus artışı, iklim 
değişikliği, afetler, toprak ve su kay-
naklarının azalması ve kirlenmesi gibi 
küresel sorunlarla karşı karşıya oldu-
ğunu söyleyen Yumaklı, bu sorunların 
savaşlar, çatışmalar, göçler gibi jeopo-
litik risklerle birleşince, tarım ve gıda 
sektörünün stratejik öneminin bir kez 
daha görüldüğünü anlattı.

Bakan Yumaklı, bu süreçte toprak, su, 
teknoloji ve verimlilik kavramlarının 

ülkelerin gündeminde üst sıralara ta-
şındığını belirterek, verimlilik, katma 
değer ve kalite artışının sağlanmasıyla 
dirençli bir sektörün oluşmasında, yeni 
teknolojilerin tarımsal üretime enteg-
re edilmesinin büyük önem taşıdığını 
söyledi. Yapay zeka ve makine öğreni-
mi tabanlı uygulamaları, nesnelerin in-
ternetini, akıllı sulama sistemlerini içe-
ren birçok yenilikçi teknolojiyi üretime 
entegre etmeye çalıştıklarına anlatan 
Yumaklı, Türkiye’yi tarımda rekabet 
gücü yüksek bir ülke konumuna getir-
meyi amaçladıklarını vurguladı.

Hazin ve Maliye Bakanı Mehmet Şim-
şek ise ekonomik güvenliğin, milli gü-
venliğin önemli bir unsuru olduğunu 
aktararak ekonomik güvenliğin en 
önemli boyutunun gıda arz güvenliği 
olduğunu, bu nedenle tarımın stratejik 
bir sektör olarak öne çıktığını söyledi.

Şimşek, tarım sektörüne güçlü des-
tekler verdiklerine dikkati çekerek, 
“Bu sektörü önceliklendirmeye devam 
edeceğiz. Verimlilik noktasında özel-
likle tarımda sulama ve teknoloji gibi 
bütün konulara öncelik verdik. Sadece 
sözde değil gerçekten de bütçe uygu-
lamalarımızda bunu baz alıyoruz.” ifa-
desini kullandı.

Türkiye’nin tarımda dünyadaki ko-
numunun gittikçe iyileştiğini aktaran 
Şimşek, “Bize benzer ülkelerle kar-
şılaştırdığımız zaman kişi başı milli 
gelirimize göre tarım sektöründeki 

4. TARIM ORMAN 
ŞURASI TARIM 

EKONOMİSİ 
ATÖLYESİ 

PROGRAMI 
GERÇEKLEŞTİRİLDİ

Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Çoban Dergisi12

HA
BE

RL
ER



çalışanların toplam istihdamdaki 
payı hala yüksek. Tarımsal hasıla-
da Dünya Bankası verilerine göre 
dünyanın en büyük 7. tarım üre-
ticisiyiz, Avrupa’da ilk sıradayız. 
Tarım ürünleri noktasında net ih-
racatçı konumdayız. Tarım, net dış 
ticaret fazlası verdiğimiz çok na-
dir sektörlerden. Tarım sektörüne 
sağladığımız doğrudan ve dolaylı 
finansman desteklerimiz var. Bun-
lara bakacak olursak 2025’te 706 
milyar liralık destekten bahsediyo-
ruz. Bu da milli gelire oran olarak 
yüzde 1,15’e tekabül ediyor.” diye 
konuştu. Konuşmaların ardından, 
Bakan Yumaklı, Şimşek’e günün 
anısına şura plaketi takdim etti.

TÜDKİYEB Genel Başkanı Nihat 
Çelik ise program sonrasında yap-
tığı paylaşımda “ Tarım ve Orman 
Bakanımız Sayın İbrahim Yumaklı 
ve Hazine ve Maliye Bakanımız Sa-
yın Mehmet Şimşek’in teşrifleriyle 
gerçekleştirilen “IV. Tarım Orman 
Şûrası: Tarım Ekonomisi Atölyesi” 

açılış programına Denetleme Kuru-
lu Başkanım Sayın Necat Demirden 
ile birlikte katılım sağladık. Toplantı 
sonrasında kuzu oğlak destekle-
rinde birinci dönem ödemelerinin 
biran önce yapılması talebimizi 
Hazine ve Maliye Bakanımız Sayın 
Mehmet Şimşek beyefendiye ile-
terek ayrıca kendisine bu konuda 
yazdığımız mektubu takdim et-
tim. Ayrıca program kapsamında 
düzenlenen oturuma konuşma-
cı olarak katılan Hazine ve Maliye 
Bakan Yardımcımız Sayın Osman 
Çelik’e destekleme ödemeleriyle 
ilgili birtakım görüşmelerde bu-
lundum. Samimi ilgilerinden dolayı 
kendilerine sektörümüz adına te-
şekkür ediyorum. Bakanlığımız ev 
sahipliğinde düzenlenen ve olduk-
ça verimli geçen toplantı için başta 
Tarım ve Orman Bakanımız Sayın 
Yumaklı olmak üzere emeği geçen 
herkese sektörüm adına teşekkür 
ediyor, hayırlara vesile olmasını di-
liyorum ” ifadelerini kullandı.
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Marmara Bölgesi İl Birlikleri İstişa-
re Toplantısı 22 Şubat 2025 ta-

rihinde Çanakkale’de gerçekleştirildi. 
Toplantıya Edirne, Kırklareli, Tekirdağ 
Bursa ve Çanakkale Birlik Başkanları-
nın yanı sıra Türkiye Koyun Keçi Ye-
tiştiricileri Merkez Birliği (TÜDKİYEB) 
Yönetim Kurulu Üyeleri ve Denetleme 
Kurulu Başkanı Necat Demirden ile 
Niğde Birlik Başkanı Şuayip Demirkol 
ve Çanakkale Birlik üyesi yetiştiriciler 
katılım sağladı.

Küçükbaş hayvancılık sektörünün 
Marmara Bölgesindeki mevcut du-
rumu ve sorunlarına yönelik çözüm 
önerilerinin istişare edildiği toplantıda 
gündeme getirilen konular tutanak al-
tına alınarak Bakanlığa gönderilmesi 
hususunda görüş birliğine varıldı.

Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Mer-
kez Birliği Genel Başkanı (TÜDKİYEB) 
Nihat Çelik, toplantı sonrasında Ana-
dolu Ajansı Muhabirine yaptığı açık-
lamada bölgelerde düzenledikleri 
toplantılarda yetiştiricilerin taleplerini 
dinlediklerini belirterek, “Bugün tarı-
mın ve hayvancılığın sorunlarını çöz-
mek için var gücümüzle çalışıyoruz.” 
dedi.

Genel Başkan Çelik, Çanakkale’de-
ki bir otelde düzenlenen TÜDKİYEB 

Marmara Bölgesi İl Birlik Başkanları 
Toplantısına katıldı.

Birlik başkanlarıyla görüşen Genel 
Başkan Nihat Çelik, AA muhabirine, 
birlik olarak Türkiye’nin her köşesinde 
olduklarını söyledi.

Türkiye’deki 85 milyon insanın gıda 
güvencesini sağlama noktasında çok 
önemli bir misyon üstlendiklerini an-
latan Çelik, “Nerede koyun, keçi var-
sa orada üretim vardır. Nerede koyun, 
keçi varsa orada bereket vardır. Dola-
yısıyla biz de bölgesel toplantılarımızı 
çok önemsiyoruz.” diye konuştu.

Çelik, toplantının altıncısını da Çanak-
kale’de yapmaktan mutluluk ve şeref 
duyduklarını vurgulayarak, şöyle ko-
nuştu:

“Ben burada çok güzel bir tabloyla 
karşılaştım. Bölgedeki soğuk havaya 
rağmen Trakya’dan birlik başkanları-
mızın bu toplantıya katılımları ve du-
yarlılıkları bizleri çok mutlu etti. Bölge 
bölge geziyoruz ve yetiştiricilerimizi 
yerinde dinliyoruz. Onların ayağına gi-
diyoruz. Sadece masa başında sorun-
ları çözmüyoruz. Biz asıl fikir aktörleri-
nin sahada olduğunu biliyoruz. Bugün 
tarımın ve hayvancılığın sorunlarını 
çözmek için var gücümüzle çalışıyo-
ruz.”

TÜDKİYEB 
MARMARA 

BÖLGESİ İL BİRLİK 
BAŞKANLARI 
TOPLANTISI 

ÇANAKKALE’DE 
YAPILDI
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Çelik, hayvancılığın gelişmesi için ara 
vermeden çalışılması gerektiğine işa-
ret ederek, “Bunun için ise ya tarlaya 
gideceksin, ya ağıla gideceksin, ya 
ahıra gideceksin. Bugün onlarla bir 
arada olmaktan ve varsa sorunlarını 
dinlemekten, çözüm noktasında çare 
aramaktan mutluluk duyuyoruz.” ifa-
delerini kullandı. 

Toplantının sonunda Çanakkale Birlik 
Başkanı ve aynı zamanda Merkez Birli-
ği Yönetim Kurulu üyesi Ahmet Ferhan 
Savran ile Birliğin Başkan Yardımcısı 
İlhan Ulus, Genel Başkan Nihat Çelik’e 
birer plaket takdim ederken Çelik ise 
Çanakkale Birlik Başkanı Savran’a ev 
sahipliği ve sektöre olan katkıları ne-
deniyle bir şükran plaketi verdi.

Genel başkan Çelik toplantı sonra-
sında sosyal medyada yaptığı payla-
şımda “ Marmara Bölgesi İl Birlikleri 
istişare toplantımızı büyük bir coş-
ku içinde tamamladık. Toplantımıza 
katılan ve şahsıma verdikleri samimi 
desteklerinden dolayı Birlik Başkan-
larıma şükranlarımı sunuyor teşek-
kürlerimi arz ediyorum. Toplantımıza 
ev sahipliği yapan Çanakkale Birlik 
Başkanım ve aynı zamanda Merkez 
Birliğimiz Yönetim Kurulu Üyesi Doç. 
Dr. Sayın Ahmet Ferhan Savran’a 
ayrıca teşekkür ediyor toplantımızın 
hayırlara vesile olmasını ve hizmetle-
rimize el birliği, gönül birliği içerisin-
de devam etmeyi diliyorum.” İfadele-
rinde bulundu.
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Türkiye Damızlık Koyun Keçi Yetişti-
ricileri Merkez Birliği Genel Başkanı 

Nihat Çelik, küçükbaş hayvan sayısının 
2024’te bir önceki yıla göre yüzde 4,8 
arttığını, bunun hayvancılık yol harita-
sındaki desteklerle sürekli hale gelece-
ğini söyledi.

Çelik, AA muhabirine, Türkiye İstatistik 
Kurumu tarafından açıklanan 2024 yılı 
hayvansal üretim verilerine ilişkin de-
ğerlendirmede bulundu.

Ülkede küçükbaş hayvan sayısının ge-
çen yıl 2023’e göre yüzde 4,8 artarak 
54,9 milyona ulaştığına dikkati çeken 
Çelik, verilerin dalgalı seyir izlediğini 
söyledi.

Çelik, geçmiş yıllardaki istatistiklere 
değinerek, 2020’de küçükbaş hayvan 
sayısının 54,1 milyon, 2021’de 57,5 mil-
yon, 2022’de 56,2 milyon ve 2023’te 
52,3 milyon baş olduğunu bildirdi.

Türkiye’de en çok küçükbaş hayvanın 
geçen yıl sonu itibarıyla 3 milyonla 
Van’da bulunduğu bilgisini paylaşan 
Çelik, “Konya’da 2,9 milyon, Şanlıur-
fa’da 2,4 milyon küçükbaş hayvan var.” 
dedi.

Yeni destekler katkı sağlayacak

2024’te görülen artışın hem sektör 
hem de ülke adına olumlu olduğunu 
vurgulayan Çelik, özellikle kırmızı et 
arzının sağlanabilmesi için bu yükseliş-
lerin önem taşıdığını dile getirdi.

Çelik, kırmızı et arzının artması başta 
olmak üzere hayvancılıkta daha sürdü-
rülebilir bir sektör için yeni politikala-
rın uygulamaya alındığını anımsatarak, 
şöyle konuştu:

“Geçen yıl açıklanan hayvancılıktaki 
yol haritasında küçükbaş hayvancılık 
sektörü için birçok yeni destek devre-
ye alındı. Bu destekleri yetiştiricilerimiz 
çok olumlu karşılamıştı. Söz konusu 
harita 5 yıllık açıklandı. Küçükbaş hay-
van sayısında geçen yıl yaşanan artış, 
hayvancılık yol haritasındaki destek-
lerle sürekli hale gelecektir. Bu saye-
de konulan hedeflere de ulaşılacağına 
inanıyorum.”

Temel hedeflerden biri kırmızı et açı-
ğının kapatılması

Çelik, küçükbaş hayvan sayısının yanı 
sıra verim artışının da önemine işaret 
ederek, “En temel hedeflerimizden 
biri, hayvan sayımızın artışına paralel 
olarak et ve süt veriminin de artırılma-
sıyla var olan kırmızı et açığının kapa-
tılmasıdır. Dolayısıyla hayvan sayıların-
daki artışları önemsiyor ve daha fazla 
artırılması noktasında Tarım ve Orman 
Bakanlığımızın belirlemiş olduğu 2025 
yıl sonu hedefi olan 61 milyona ulaşıla-
cağına inanıyoruz. Bu anlamda Bakan-
lığımız ve il birliklerimizle el ele vererek 
bu hedefe ulaşmak için çalışmalarımı-
za devam edeceğiz.” ifadelerini kullan-
dı.

YENİ YOL 
HARİTASIYLA 

KÜÇÜKBAŞ 
HAYVAN SAYISINDA 

ARTIŞ TRENDİ 
YAKALANACAK
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Tarım ve Orman Bakanlığı tarafın-
dan sağlanan 2024 yılı ikinci dö-

nem büyük ve küçükbaş hayvancılık 
destekleme başvuruları 7 Nisan tari-
hinden itibaren alınacak.

AA muhabirinin derlediği bilgiye göre, 
2024 yılı ikinci dönem büyükbaş (bu-
zağı/malak) ve küçükbaş (kuzu/oğlak) 
hayvancılık destekleme başvuruları 
bugün başlayacak ve 16 Haziran’a ka-
dar devam edecek.

Buzağı ve malaklar için başvurular bi-
reysel veya üyesi olunan tarımsal ör-
güt üzerinden tamamlanacak. Bireysel 
başvurular il veya ilçe tarım ve orman 
müdürlüklerine, tarımsal örgütler üze-
rinden yapılacak başvurular da üyesi 
olunan birlik veya kooperatife iletile-
cek.

Kuzu ve oğlak başvuruları ise üyesi 
olunan tarımsal örgüt üzerinden ger-
çekleştirilecek. Tarımsal örgüt olmayan 
illerde bireysel başvurular il veya ilçe 
tarım ve orman müdürlükleri üzerin-
den yapılacak.

Her iki destekleme için birinci dönem 
başvurusu olan yetiştiriciler, ikinci dö-
nem de başvuru yapmış sayılacak.

“Geç kalmadan başvuru yapılsın”

Türkiye Damızlık Koyun Keçi Yetiştiri-
cileri Merkez Birliği (TÜDKİYEB) Genel 
Başkanı Nihat Çelik, konuya ilişkin AA 
muhabirine yaptığı değerlendirmede, 
sektör için en önemli kalemlerden bi-
risi olan ve yeni modelle getirilen kuzu 
ve oğlak desteklerinin, iki dönem ha-
linde yapıldığını anımsattı.

İkinci dönem başvurularının bugün 
başlayacağını bildiren Çelik, “Yetiştiri-
cilerimiz, başvurularını geç kalmadan 
yapsın. Yetiştiricilerimizi, bulundukla-

rı illerde üyesi olduğu damızlık koyun 
keçi yetiştiricileri birliklerine birer di-
lekçeyle başvuru yapmaları konusun-
da hassas davranmaya davet ediyo-
ruz.” dedi.

Çelik, desteklerin küçükbaş hayvancı-
lık sektörüne katkısının büyük olduğu-
na dikkati çekerek, “Küçükbaş hayvan-
cılıkta desteklerin ilk defa verilmeye 
başlandığı tarihten bugünlere gelindi-
ğinde sektörde nasıl bir değişim ya-
şandığı rakamlarla sabittir. Destekler, 
sektörde sürdürülebilirliği sağlaması 
yanında doğrudan yetiştiricilere ulaş-
ması ve gelir seviyelerinin artırılması 
açısından da önemli bir faktör. Dola-
yısıyla yetiştiricilerimizin üretim mali-
yetlerini karşılayabilmesi ve ekonomik 
anlamda rahat nefes alabilmesi için 
desteklerden faydalanmasını, ülkemi-
zin ekonomik ve sosyal kalkınmasında 
önemli rol oynayacak olmaları bakı-
mından da oldukça önemsiyoruz.” de-
ğerlendirmesinde bulundu.

“Birinci dönem destekleri nisan ayı 
içinde yapılsın”

Birinci dönemde çeşitli nedenlerden 
dolayı başvuru yapamamış yetiştirici-
lerin ikinci dönemde başvuru yapabi-
lecek olmasının mağduriyetlerin önüne 
geçeceğini belirten Çelik, ayrıca birinci 
dönemde başvuruda bulunduğu halde 
eksikleri nedeniyle desteklemeden ya-
rarlanamayan yetiştiricilerin de eksik-
lerini gidermeleri halinde destekleme-
lerden yararlanabileceğini söyledi.

Çelik, yetiştiricilerin üretimlerini sür-
dürebilmesi için birinci dönem des-
tekleme ödemelerinin en geç nisan ayı 
içerisinde yapılmasını talep ettiklerini 
belirterek, ödemenin bu ay içerisinde 
yapılmasının yetiştiricilere önemli katkı 
sağlayacağını kaydetti.

İKİNCİ DÖNEM 
BÜYÜK VE 
KÜÇÜKBAŞ 
HAYVANCILIK 
DESTEKLEME 
BAŞVURULARI 
BAŞLADI
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Türkiye Damızlık Koyun Keçi Yetiş-
tiricileri Merkez Birliği (TÜDKİYEB) 

Genel Başkanı Nihat Çelik, küçükbaş 
hayvanlarda 2023’te yüzde 24,3 olan 
sigortalılık oranının geçen yıl yüzde 
26,6’ya ulaştığını belirtti.

Çelik, AA muhabirine, Tarım Sigorta-
ları Havuzu (TARSİM) uygulamalarının 
Türkiye’de tarım sektöründe üreticile-
rin kayıplardan dolayı zarara uğrama-
ması noktasında önemli katkılar sağla-
dığını söyledi.

TARSİM’in hem hayvancılık hem de 
bitkisel üretimde kapsamlı sigorta se-
çenekleri sunduğuna dikkati çeken Çe-
lik, hayvancılıkta sigorta yaptırmanın 
yetiştiricilerin bilinçlenmesiyle doğru 
orantılı olduğunu ifade etti.

Çelik, son dönemde yapılan çalışma-
larla küçükbaş hayvan yetiştiricilerinin 
sigorta konusunda daha bilgili hale 
geldiğini dile getirerek, şöyle konuştu:

“TARSİM tarafından yapılan eğitim ça-
lışmalarıyla yetiştiricilerimizin sigorta 
konusuna bakış açıları gün geçtikçe 
olumlu yönde gelişiyor. Bilinçlenen 
yetiştiricilerimizin sigorta yaptırdık-
larını rakamlardan da görebiliyoruz. 
Küçükbaş hayvanlarda 2023’te yüzde 
24,3 olan sigortalılık oranı 2024 yılında 
yüzde 26,6’ya ulaştı. Böylece 2023’te 
12,7 milyon olarak kaydedilen sigor-
talı küçükbaş hayvan sayısı geçen yıl 
14,6 milyona çıktı. Bu artış sektörümüz 
açısından oldukça değerli. Sigortalı 
küçükbaş hayvan sayısının artmasıy-
la sektörümüz daha sağlam adımlarla 
büyüyecektir.”

“Destekler sigortalılık oranının art-
masında etkili olacaktır”

Gelecek yıllarda yetiştiricilerin daha 
fazla bilinçlenmesiyle sigortalılık ora-
nının daha da artacağını vurgulayan 

Çelik, “Bu yönde desteklerin verilmesi 
de sigortalılık oranın artmasında etkili 
olacaktır. Üreticilerimiz için bir koyun 
veya keçilik zarara uğramak bile çok 
önemli.” değerlendirmesinde bulundu.

Küçükbaş hayvancılığın tabiat olayları-
nın etkisi nedeniyle zor şartlar altında 
yapıldığına işaret eden Çelik, üreticile-
rin doğal afetlerin yanında yangın ve 
yabani hayvan tehlikesi gibi birçok so-
runla başa çıkmaya çalıştığını anlattı.

Çelik, üreticilerin emeklerinin heba 
olmaması için sigortanın olmazsa ol-
maz haline geldiğini belirterek, sigorta 
yaptırmanın ertelenmemesi çağrısında 
bulundu.

Öte yandan, küçükbaş hayvan hayat 
sigortalarındaki sigortalılık oranının 
artırılmasında TARSİM Genel Müdürü 
Bekir Engürülü’nün büyük gayretle-
ri olduğunu söyleyen Çelik, kendisine 
sektör adına teşekkür etti.

Küçükbaş hayvan hayat sigortası 
kapsamı

Tarım ve Orman Bakanlığı kayıt sis-
temlerine kayıtlı koyun ve keçiler, koç 
ve tekeler, yapılacak risk inceleme ve 
değerlendirme sonucu sigortalanıyor.

Sigorta, küçükbaş hayvanlarda, her 
türlü hastalıklar ve gebelik, doğum 
veya cerrahi müdahale, kaza, vahşi 
hayvan saldırısı, yılan ve böcek sokma-
sı, zehirlenmeler, doğal afetler ve gü-
neş çarpması, yangın nedeniyle oluşan 
zararları kapsıyor.

Yıllar
TUİK Hayvan 
Sayısı (Baş)

Sigortalı Hayvan 
Sayısı (Baş)

Sigortalılık 
Oranı (%)

2023 52.363.000 12.744.835 24,3

2024 54.902.668 14.591.199 26,6

Küçükbaş Hayvan Hayat Sigortaları 
Durumu;

KÜÇÜKBAŞ 
HAYVAN 

SEKTÖRÜNDE 
HAYAT SİGORTASI 
KULLANIM ORANI 

ARTTI
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Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri 
Merkez Birliği Genel Başkanı Nihat 

Çelik, “Kırsalda Bereket, Hayvancılığa 
Destek Projesi “ne küçükbaş hayvancı-
lığın da dahil edilmesini beklediklerini 
belirtti.

Çelik, AA muhabirine, Cumhurbaşka-
nı Recep Tayyip Erdoğan tarafından 
açıklanan proje kapsamında Tarım İş-
letmeleri Genel Müdürlüğü (TİGEM) 
işletmelerindeki gebe büyükbaş hay-
vanların uygun maliyetlerde üreticilere 
verileceğini söyledi.

Projenin kırsal kalkınmayı güçlendirme 
amacı taşıdığına dikkati çeken Çelik, 
“Proje bir kez daha yetiştiricilerimi-
zin yüzünü güldürecek çok önemli bir 
adım olarak hayata geçirildi. Açıklanan 
proje, özelikle aile işletmelerine can 
suyu olması, kadın ve gençlerimizin 
sektörde daha çok yer almasını sağla-
yacak bir nitelik taşıması bakımından 
heyecan verici.” diye konuştu.

Çelik, projenin 2024-2028 yıllarında 
uygulanacağını ve “Hayvancılıkta Yol 
Haritası” kapsamında devreye alınaca-
ğını dile getirerek, kredilerde önceliğin 
kadın, genç ve deprem bölgesindeki 
çiftçilere verilmesinin sektöre olumlu 
yansıyacağını anlattı.

Proje kapsamında sağlanan sigorta ve 
yem desteğinin de hayvancılık sektö-
rüne fayda sağlayacağını belirten Çe-
lik, “Bu projenin hayata geçirilmesiyle 
hayvancılık sektörüne büyük bir ivme 

kazandırılacak. Daha da önemlisi yerli 
üretimin artmasıyla birlikte et ithalatı 
sonlandırılacaktır. Et üretimindeki artış 
da kalıcı hale gelecektir.” dedi.

“Kırsal denilince ilk akla gelen koyun 
ve keçi yetiştiriciliğidir”

Çelik, küçükbaş hayvancılığın kırmızı 
et sektöründe ve kırsalda önemli bir 
yer tuttuğuna dikkati çekerek, şunları 
kaydetti:

“Kırsal denilince ilk akla gelen koyun 
ve keçi yetiştiriciliğidir. Dolayısıyla uy-
gulanacak bu projeye koyun ve keçi 
türü hayvanlar da dahil edilerek, ye-
tiştiricilerinin de desteklenmesi su-
retiyle hayvancılık sektörüne büyük 
katkı sağlanacaktır. Projeye koyun ve 
keçinin de dahil edilmesiyle küçükbaş 
hayvan sayısının artırılmasına büyük 
katkı sağlanarak, ülkemizin et ve süt 
açığının kapatılmasına faydalı oluna-
cağını rahatlıkla söyleyebiliriz. Açıkla-
nan projede düve ithalatı söz konusu-
dur ancak yurt içinden temin edilecek 
küçükbaş hayvanlarla projeye farklı bir 
dinamizm kazandırılabilir.”

Geçmiş senelerde gerçekleştirilen 
genç çiftçilere yönelik hibe projelerinin 
de tekrar uygulamaya alınmasının hay-
vancılık sektörüne büyük fayda sağla-
yacağını vurgulayan Çelik, hayvancılık 
sektörüne verdiği katkılardan dolayı 
Cumhurbaşkanı Erdoğan ile Tarım ve 
Orman Bakanı İbrahim Yumaklı’ya te-
şekkür etti.

GENEL 
BAŞKAN ÇELİK, 
HAYVANCILIĞA 
DESTEK PROJESİ’NE 
KÜÇÜKBAŞIN DA 
EKLENMESİNİ 
TALEP ETTİ
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Tarım İşletmeleri ( TİGEM ) Genel 
Müdürü Dr. Hasan Gezginç ve Ge-

nel Müdür Yardımcısı Hakan Nalban-
toğlu 7 Şubat 2025 tarihinde Türkiye 
Koyun Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği 
( TÜDKİYEB ) Genel Başkanı Nihat Çe-
lik’i makamında ziyaret ettiler. 

Ziyaret kapsamında “Kırsalda Bereket, 
Hayvancılığa Destek Projesi” ile ilgili 
birtakım istişarelerde bulunularak pro-
je kapsamına küçükbaş hayvancılığın 
da alınması hususlarında çeşitli de-
ğerlendirmelerin yapıldığı toplantıda 
TÜDKİYEB Denetleme Kurulu Başkanı 
Necat Demirden de hazır bulundu..

TÜDKİYEB Genel Başkanı Nihat Çe-
lik ziyarete ilişkin olarak “ Tarım İşlet-
meleri (TİGEM) Genel Müdürü Sayın 
Dr. Hasan Gezginç ve Genel Müdür 
Yardımcısı Sayın Hakan Nalbantoğlu 

Merkez Birliğimizi ziyaret ettiler. Ken-
dileriyle genel olarak hayvancılık sek-
törü, yeni hayata geçirilen “Kırsalda 
Bereket, Hayvancılığa Destek” projesi 
ve küçükbaş hayvancılığın proje kap-
samına alınması konularında 3 saat sü-
ren çok verimli ve faydalı istişarelerde 
bulunduk. Küçükbaş hayvancılığın da 
bu projeden yararlanması yönünde is-
tişare ettiğimiz ve samimi bir ortamda 
gerçekleşen bu görüşmenin detayla-
rını Sayın Genel Müdürümüz Tarım ve 
Orman Bakanımız Sayın İbrahim Yu-
maklı’ya arz edeceğini beyan etmiştir. 
Son söz Sayın Bakanımızındır. İnşallah 
sonuçları hayırlı olur. Merkez Birliğimi-
ze yapmış oldukları nazik ziyaretleri, 
samimi ve yakın ilgilerini esirgemeyen 
Sayın Genel Müdür ve Genel Müdür 
Yardımcımıza teşekkürlerimi ve şük-
ranlarımı arz ederim. “ dedi.

TİGEM GENEL 
MÜDÜRÜ GEZGİNÇ, 

TÜDKİYEB GENEL 
BAŞKANI ÇELİK’İ 

ZİYARET ETTİ

Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Çoban Dergisi22

HA
BE

RL
ER



Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri 
Merkez Birliği (TÜDKİYEB ) Genel 

Başkanı Nihat Çelik, 7 Şubat 2025 ta-
rihinde T.C Tarım ve Orman Bakanlığı 
Tarım Reformu Genel Müdürü Kutlu-
han Özdemir’i makamında ziyaret etti.

TÜDKİYEB Genel Başkanı Çelik, zi-
yarete ilişkin olarak “Tarım ve Orman 
Bakanlığında Kontrolörler Daire Baş-
kanlığı görevini yürütmekteyken Tarım 
Reformu Genel Müdür Yardımcılığına 

atanan Sayın Kutluhan Özdemir’i ma-
kamında ziyaret ederek hayırlı olması 
temennilerimle birlikte başarı dilekle-
rimi ilettim. Daire Başkanlığı görevin-
de güzel hizmetlerde bulunmuş olan 
Sayın Özdemir’in yeni görevinde de 
başarılı olacağına yürekten inanıyor, 
samimi ve sıcak ilgisi için kendisine 
şahsım ve sektörüm adına teşekkür 
ediyorum ” İfadelerini kullandı.

TÜDKİYEB Genel Başkanı Nihat Çe-
lik ‘‘Hayvancılık Desteklemeleri Uy-

gulama Tebliğinde yetiştiricilere öde-
nen desteklemelerden yapılan İl Birlik 
kesintileri yüzde 2,5 olarak yer almıştı. 
Yaptığım girişimler sonucu Hayvancı-
lık Genel Müdürü Sayın Salih ÇELİK’in 
de destekleri ile İl Birliklerinin yüzde 
2,5 olan payları, Hayvancılık Destek-
lemeleri Uygulama Tebliğinde yapılan 
değişiklik ile yüzde 3’e yükseltilmiştir. 

Yapılan düzenleme Resmi Gazete’nin 

26 Şubat 2025 tarih ve 32825 sayılı 

nüshasında yayımlanmıştır.

Taleplerimize duyarlılık göstererek ge-

rekli düzenlemeyi sağlayan Tarım ve 

Orman Bakanımız Sayın İbrahim YU-

MAKLI’ya ve Hayvancılık Genel Müdü-

rümüz Sayın Salih ÇELİK’e İl birlikleri-

miz ve yetiştiricilerimiz adına teşekkür 

eder, şükranlarımı sunarım.’’

ÇELİK, TARIM 
REFORMU 
GENEL MÜDÜR 
YARDIMCISI 
ÖZDEMİR’İ 
MAKAMINDA 
ZİYARET ETTİ

HAYVANCILIK 
DESTEKLEMELERİ 
UYGULAMA TEBLİĞİ
(TEBLİĞ NO: 
2024/23)’NDE 
DEĞİŞİKLİK 
YAPILMASINA DAİR 
TEBLİĞ
(TEBLİĞ NO: 
2025/4)
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Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Mer-
kez Birliği (TÜDKİYEB) Genel Baş-

kanı Nihat Çelik 9 Nisan 2025 tarihinde 
Bursa İli Koyun Keçi Yetiştiricileri Birliği 
Başkanı Veteriner Hekim Yıldırım Oran 
ve beraberindeki heyeti makamında 
kabul ederek sektörle alakalı görüşme 
ve değerlendirmelerde bulundu. Bu 
ziyaretin ardından Genel Başkan Çelik 
ve Bursa Birlik heyeti Gıda ve Kontrol 
Genel Müdürlüğüne bir ziyaret gerçek-
leştirdi. Ziyarette küpe ve küpeleme iş-
lemleriyle birlikte aşılama konuları gö-
rüşüldü.

TÜDKİYEB Genel Başkanı Çelik Bur-
sa Heyeti tarafından Merkez Birliğine 
yapılan ziyarete ilişkin olarak yapmış 
olduğu paylaşımda “Bursa Birliğimizin 
çok kıymetli Başkanı, kadim yol arka-
daşım Veteriner Hekim Sayın Yıldırım 
Oran ve beraberindeki yetiştiricileri-
mizden oluşan heyetin Merkez Birliği-
mize yapmış olduğu ziyaretinden do-
layı büyük memnuniyet duydum. Sayın 
Başkanım ve heyetiyle Bursa ilimizde 
yetiştiricilerimizin yaşadığı sorunlar ve 
bu sorunların çözüm önerilerine ilişkin 
birtakım istişarelerde bulunduk.  De-
ğerli Başkanım ve kıymetli heyetine 

nazik ziyaretleri ve verdikleri katkılar 
nedeniyle şahsım ve sektörüm adına 
teşekkür ediyor, Yıldırım Başkanımın 
şahsında Bursa’daki tüm yetiştiricile-
rimizi saygılarımla selamlıyorum. Dün 
olduğu gibi bugün de yarınlarda da 
hep birlikte el ele vererek daha güzel 
hizmetlerde bulunmak temennilerim-
le çalışmalarında başarılar diliyorum. “ 
ifadelerini kullandı.

Diğer yandan Genel Başkan Çelik, Gıda 
ve Kontrol Genel Müdürlüğüne yapılan 
ziyarete ilişkin olarak da “ Bursa Birlik 
Başkanımız Veteriner Hekim Sayın Yıl-
dırım Oran ve Bursa Birliğimizin üst ku-
rul delegeleri ile birlikte Gıda ve Kontrol 
Genel Müdürü Sayın Dr. Ersin Dilber’e 
bir ziyarette bulunduk. Gıda ve Kont-
rol Genel Müdür Yardımcısı Sayın Sezai 
Cibelik ve Hayvan Sağlığı ve Karantina 
Daire Başkanı Sayın Hüseyin Eş’in de 
hazır bulunduğu ve 2 saat süren top-
lantıda küpe ve küpeleme işlemleri ile 
aşılamalar konularında birtakım görüş-
meler yaptık. Kendilerine şahsım ve he-
yetimize göstermiş oldukları yakın ilgi 
için sektörüm adına teşekkürlerimi arz 
ediyor, toplantımızın hayırlara vesile ol-
masını diliyorum.” dedi.

GENEL BAŞKAN 
ÇELİK VE BURSA 
HEYETİ GIDA VE 

KONTROL GENEL 
MÜDÜRLÜĞÜNE 

ZİYARETTE 
BULUNDU
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Niğde Koyun Keçi Yetiştiricileri Bir-
liğinin Genel Kurulu 19 Nisanda, 

Tekirdağ Birliğin Genel Kurulu ise 20 
Nisanda gerçekleştirildi. Niğde Nar 
Sosyal Tesisleri’nde gerçekleşen Niğde 
Birliğin olağan genel kuruluda, mevcut 
başkan Şuayip Demirkol ile Ali Demir 
başkanlık için yarıştı. Yoğun katılımla 
gerçekleşen seçimli genel kurulda bir-
lik üyeleri, yeni dönem için Şuayip De-
mirkol’u yeniden Başkanlığa seçti.

Genel kurulda bir konuşma yapan 
TÜDKİYEB Genel Başkanı Nihat 
Çelik, küçükbaş hayvancılığın ülke 
tarımındaki stratejik önemine dikkat 
çekerek, “Yetiştiricilerimiz ülkemizin 
gıda güvencesine katkı sağlarken aynı 
zamanda kırsal kalkınmanın da temel 
taşını oluşturuyor” dedi. Çelik, birliklerin 
güçlenmesi ve üreticilerin daha fazla 
desteklenmesi gerektiğini vurgulayarak, 
TÜDKİYEB olarak her zaman sahada ve 
yetiştiricinin yanında olduklarını ifade 
etti. Çelik, seçime katılan her iki adaya 
da başarılar dileyerek, genel kurulun 
Niğde’ye ve tüm üreticilere hayırlı 
olmasını temenni etti.

Genel Başkan Çelik yaptığı paylaşım-
da “ Niğde Birliğimizin, seçimli genel 
kuruluna katılım sağladım. Genel ku-
rulda Genel Başkan Yardımcım Fettah 
Öztürk, Denetleme kurulu Başkanım 
Necat Demirden ve Nevşehir Birlik 
Başkanım Suat Soner Güven de hazır 
bulundu. Divan Başkalığı yaptığım Ge-
nel Kurulda ekip arkadaşım olan Sayın 

Şuayip Demirkol, 315 oy alan rakibine 
karşı 877 oy alarak yeniden güven ta-
zeledi. Kendisini tebrik eder başarılar 
dilerim.” dedi.

Diğer taraftan Tekirdağ ili koyun keçi 
yetiştiricileri birliği olağan Genel Ku-
rulu Karadeniz illeri kültür dayanışma 
derneği festival alanında gerçekleştiril-
di. Genel Başkan Nihat Çelik’in Divan 
başkanlığını yaptığı ve çevre illerin bir-
lik başkanlarının yanısıra 11 ilçeden de-
legelerin büyük ilgi gösterdiği kongre-
de 1.299 delege oy kullandı ve sonuçta 
Veteriner Teknikeri Kerim Heycan 663 
oy alarak başkan seçildi. Mevcut Baş-
kan Cemalettin Toluca ise 626 oy aldı.

Genel Başkan Çelik, genel kurul son-
rasında yaptığı paylaşımda “ Tekirdağ 
Birliğimizin, seçimli genel kuruluna 
katılım sağladım. Genel kurulda Mer-
kez Birliği Yönetim kurulu üyesi Doç 
Dr Ferhan Savran Denetleme kurulu 
Başkanı Necat Demirden, İstanbul Bir-
lik Başkanı Kani Tunca,  Kırklareli Birlik 
Başkanı Bülent Oral ve Edirne Birlik 
Başkanı Arif Hikmet Akbay da hazır 
bulundu. Divan Başkanlığını yaptığım 
Genel Kurulda Cemalettin Toluca 626 
oy diğer aday Kerim Heycan ise 663 
oy alarak Birlik Başkanlığına seçildi . 
Kendisini tebrik eder hayırlı olmasını 
temenni ederim. Cemalettin Başkanı-
mıza da bugüne kadar sektörümüze 
yapmış güzel hizmetler için teşekkür 
eder, hayatında başarılar dilerim” ifa-
delerini kullandı.

NİĞDE VE 
TEKİRDAĞ 
BİRLİKLERİNDE 
OLAĞAN GENEL 
KURULLAR 
GERÇEKLEŞTİRİLDİ
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TÜDKİYEB GENEL 
BAŞKANI NİHAT 

ÇELİK KONYA’NIN 
SESİ GAZETESİNE 

KONUŞTU
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Türkiye Damızlık Koyun Keçi Yetişti-
ricileri Merkez Birliği Genel Başkanı 

Nihat Çelik, Ramazan öncesi ete zam 
haberlerine üzüldüklerini belirterek, 
“Üretici malını satamıyor’ diyorlar, öyle 
değil. Stoklarda satışa hazır milyonlarca 
hayvan var.” dedi.

TÜDKİYEB Genel Başkanı Nihat Çelik, 
ete ramazan ayı öncesi zam yapılaca-
ğı haberlerine üzüldüklerini belirterek, 
“Zam haberlerini de yapanlar belli. Di-
yorlar ki ‘Üretici malını satamıyor’. Hayır, 
öyle bir şey yok. Bizim satışını bekleyen 
binlerce, milyonlarca hayvanımız hazır, 
stoklarda hayvanımız vardır.” dedi.

Çelik, AA muhabirine, ramazan ayı ön-
cesi bazı kesimlerin, et fiyatlarına zam 
geleceği haberlerini yaptırdığını söyle-
di.

Ramazanın Müslümanlar için çok 
önemli ve mübarek bir ay olduğunu ha-
tırlatan Çelik, insanların birbirine daha 
çok yardım ettiği bu zamanda et fiyat-
larında artış yapılacağı söylentilerinin 
ciddiye alınmaması gerektiğini anlattı.

Çelik, birlik olarak bu konuyu yakından 
takip ettiklerini belirterek, “Hiçbir du-
rumda et fiyatlarında artış yokken ‘Ra-
mazan ayında yüzde 20 zam geliyor’ 
haberleri var. Ne demek yüzde 20? Bu 
kabul edilecek bir şey mi? Bu vicdan-
sızların, bu baronların önüne geçilmesi 
lazım.” diye konuştu.

Et ve Süt Kurumunun satış mağazaları-
nın artırılması talebinde bulunan Çelik, 
“Hükümetimizin özellikle birliklerimize 
et satış mağazalarının kurulması için ve 
aracıları aradan çıkararak, yetiştiriciden 
alıp direkt tüketiciye ulaştırma nokta-
sında aktif rol oynaması lazım. Çünkü 
bu aracı lobisini biz bir türlü geçemiyo-
ruz. Bunun için hangi önlemler gereki-
yorsa biz elimizi değil, gövdemizi taşın 

altına koymaya hazırız. Çünkü biz saha-
nın durumunu biliyoruz, insanların alım 
gücünü biliyoruz.” ifadelerini kullandı.

“Bunlara ağır cezalar uygulanması 
önemlidir”

Nihat Çelik, ramazan ayı öncesi işlet-
melerde de et fiyatında bir artışın söz 
konusu olmadığını vurgulayarak, sözle-
rini şöyle sürdürdü:

“Aracı lobisi el birliği yapmış, güç birli-
ği yapmış, bizi de dışlamaya çalışıyor-
lar. Arkalarına da belli çözüm ortakları 
almışlar. Haberleri yaymak için müca-
dele veriyorlar. Ete ramazan ayı öncesi 
‘Yüzde 20 ve 30 zam geliyor’ haberle-
rini duymak bizi üzüntüye sevk ediyor. 
Ramazan ayı takdir ederseniz bizim 
için kutsal bir aydır. Hayırsever insanlar, 
vatanperver insanlar böyle aylarda ce-
binden kısar, alım gücü olmayan, alım 
gücü zayıf olan vatandaşların da sofra-
sında et tüketmesi için fedakârlık yapar. 
Bunu biz beklerken farklı bir tabloyla 
karşılaşmamız bizi çok üzdü.”

Ette stok yapanların belli olduğunu dile 
getiren Nihat Çelik, şunları kaydetti:

“Zam haberlerini de yapanlar belli. Di-
yorlar ki ‘Üretici malını satamıyor’. Ha-
yır, öyle bir şey yok. Bizim satışını bek-
leyen binlerce, milyonlarca hayvanımız 
hazır, stoklarda hayvanımız vardır. Do-
layısıyla hayvanı stok eden de kendile-
ridir, satan da kendileridir, zammı iste-
yen de kendileridir. Bunlara ağır cezalar 
uygulanması, vatandaşı rahatlatma açı-
sından, vatandaşımıza derin bir nefes 
aldırma açısından çok önemlidir. Bu 
konu sadece bizim 500 bin yetiştirici-
mizi ilgilendirmiyor. Bu, 85 milyonun da 
sorunudur. Dolayısıyla bu fırsatçıların 
ortadan kaldırılması, et fiyatlarının ma-
kul bir seviyeye çekilmesi çok önemlidir 
ve gereklidir.”

KÜÇÜKBAŞ HAYVAN 
YETİŞTİRİCİLERİ 

FİYAT ARTIŞI 
HABERLERİNDEN 

RAHATSIZ
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Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri 
Merkez Birliği Başkanı Nihat Çelik, 

ramazan öncesi kırmızı ete zam gele-
ceği iddialarının manipülatif olduğunu 
belirterek, stoklarda yeterli hayvan bu-
lunduğunu söyledi.

Kırmızı ete zam yapılacağı yönündeki 
iddialara üreticilerden tepki geldi. 
TÜDKİYEB Başkanı Nihat Çelik, 
“Stoklarda yeterince hayvan var, 
herhangi bir sıkıntı söz konusu değil” 
dedi.

Türkiye Gazetesi’nden Cevdet Fırat 
Aydoğmuş’a konuşan ramazan gibi 
dönemlerde fırsatçılık yaparak fiyatları 
artırmaya çalışan aracıların olduğunu 
ve bu tür manipülasyonlara karşı dik-
katli olunması gerektiğini vurguladı.

Canlı Hayvan ve Et Fiyatlarında Deği-
şiklik Yok

Canlı baskül fiyatı kuzu ve tokluda ki-
logram başına 200-210 TL, karkas ette 
ise 400 TL civarında.

Hayvanı canlı alan satıcılar, sadece kır-
mızı etten değil, sakatat, deri ve yağlı 
kuyruk gibi diğer unsurlardan da ka-
zanç sağlıyor.

Mevcut piyasa koşullarında kırmızı et 
fiyatlarında herhangi bir artışın söz ko-
nusu olmadığını belirten Çelik, fiyatla-

rın spekülatif amaçlarla artırılmaya ça-
lışıldığını söyledi.

“Fahiş Fiyatlara Ağır Cezalar Getiril-
meli”

Çelik, yerli üretimde bölgelere göre de-
ğişiklik göstermekle birlikte yağsız kıy-
manın kilogram fiyatının ortalama 550 
TL, kuşbaşının ise 650 TL civarında ol-
duğunu belirtti.

Bu fiyatların çok üzerinde satış ya-
panların, “Balıkesir kuzusu” adı altında 
tüketiciyi aldattığını ifade eden Çelik, 
fahiş fiyat uygulayanlara ağır cezalar 
getirilmesi gerektiğini söyledi.

Tüketicilere Uyarı: Spekülatif Fiyat Ar-
tışlarına Dikkat!

Yetkililer, fiyatların yükseltilmesini önle-
mek ve fırsatçılara karşı önlem almak 
için denetimlerin sıklaştırılması gerekti-
ğini belirtti.

Ramazan ayı öncesinde tüketicilerin 
manipülatif fiyat artışlarına karşı bilinçli 
olması gerektiği vurgulandı.

Öte yandan Genel Başkan Çelik’in Ra-
mazan öncesi kırmızı et fiyatlarıyla il-
gili Türkiye Gazetesine yapmış olduğu 
açıklama internet haber siteleri, çeşitli 
gazetelerin yanı sıra TV100 ve Halk TV’ 
de de yer aldı.

GENEL BAŞKAN 
ÇELİK ET 
FİYATLARINA 
İLİŞKİN
AÇIKLAMALARDA
BULUNDU
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Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Mer-
kez Birliği (TÜDKİYEB) Genel Başka-

nı Nihat Çelik, 21 Mart Dünya Ormancılık 
Günü münasebetiyle yaptığı açıklama-
da “ Ormanlara zarar vermeden planlı 
ve kontrollü otlatma ile 30 milyon koyun 
ve keçi beslenebilir. Böylece kırmızı et 
açığının kapatılmasında ormanlarımız 
bir çözüm yolu olabilir “ dedi.

Keçilerin orman dostu olduklarının al-
tını çizen Çelik, yıllarca keçilerin or-
man düşmanı ilan edilerek otlatmanın 
ormansızlaşmaya neden olduğu algısı 
yapıldığını gerçekte ise ormana zarar 
verenin keçiler değil insan zihniyetinin 
olduğunun anlaşıldığını belirterek or-
manlara yönelik tehditlerden birisinin 
de plansız ve kontrolsüz bir şekilde keçi 
otlatılması olduğunu söyledi.

Koyun ve keçilerin orman yangınlarının 
önlenmesinde önemli rolleri olduğunu 
belirten Çelik, “ Bazı Akdeniz Ülkeleri ve 
ABD de orman yangınlarının önlenme-
sinde keçilerin “ itfaiyeci keçi birlikleri” 
gibi kullanıldığını görüyoruz.  Özellikle 
İspanya’nın orman yangınlarını önle-
mek için planlı ve kontrollü keçi otlat-
ması için destek mahiyetinde çobanlara 
para ödediklerini biliyoruz.  Ülkemizde 
de orman yangınlarının yoğun olduğu 
bölgelerin geçmişte ve günümüzde 
keçi yetiştiriciliğinin en yaygın bölgeler 
olduğu göz önüne alındığında, planlı ve 
kontrollü otlatmanın orman yangınla-
rını önlemede önemli rol oynayacağını 
rahatlıkla söyleyebiliriz. Dolayısıyla or-
manlarımızı ıslah çalışmaları yapmanın 
yanında yeni tesis edilmiş genç orman-
lar dışındaki tüm ormanlık alanlardan 
koyun ve keçilerimizin azami ölçüde 
istifade etmelerini sağlamalıyız.” ifade-
lerinde bulundu.

Genel Başkan Çelik, keçilerin orman 
yangınlarını önlemesi yanında orman-
dan maliyetsiz olarak beslendiklerine 
dikkat çekerek “Keçiler ormanda taban 
temizliği yaparak orman yangınlarına 
karşı faydalı olmalarının yansıra çürü-
yen yaprakları ve otları da yemek sure-
tiyle proteine çevirirler. Bugün 11 milyon 
civarında keçi varlığımız vardır. Ancak 
ormanlara zarar vermeden 30 milyon 
koyun ve keçinin masrafsız bir şekilde 
beslenmelerini sağlayabiliriz. Böylece 
mevcut durumda 55 milyon civarındaki 
küçükbaş hayvan sayımızın daha fazla 
artırılmasında ormanlarımızdan fayda-
lanabiliriz. Dolayısıyla hayvan varlığının 
artırılması üretimindeki artışa da yansı-
yacağından bugün var olan kırmızı et 
açığının kapatılmasında ormanlarımız 
belirleyici bir rol üstlenebilir. ” değerlen-
dirmesinde bulundu.

Toplam orman alanları içerisinde meşe-
lik alanların yaygınlaştırılması gereğine 
de işaret eden Çelik, “ Son birkaç yıl-
da tüm alanlara çam ağacı dikilmekle 
beraber bu alanlarda özellikle meşe ve 
diğer alanların bastırarak yok edilmesi 
söz konusu olmaktadır. Koyun ve keçi 
beslenmesi adına en ideal ağaçlandır-
ma alanlarından birisi meşelikler ol-
duğundan bu konuya özellikle önem 
verilmelidir. Fıstık çamı dikmek yerine 
mevcut meşeliklerin ıslah edilerek ko-
runması ve yeni meşelik alanların tah-
sisi ile yaygınlaştırılması sağlanmalıdır.” 
dedi.

Öte yandan Çelik, orman yangınlarını 
kundaklayan kişiler için çoban ve ço-
ban köpeklerinin caydırıcılık teşkil etti-
ğini bu yönüyle de ormanlık alanlarda 
koyun ve keçi otlatmanın zarardan çok 
faydası olduğunu dile getirdi. 

GENEL 
BAŞKAN ÇELİK: 

ORMANLARIMIZ 
30 MİLYON 

KOYUN VE KEÇİYİ 
BESLEYEBİLİR 
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Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Mer-
kez Birliği (TÜDKİYEB) Genel Başka-

nı Nihat Çelik, “22 Mart Dünya Su Günü” 
münasebetiyle yaptığı açıklamada Bir-
leşmiş Milletler tarafından 1993 yılında 
kabul edilen kararla ilan edilen “Dünya 
Su Günü” nün bu yılki temasının “ Bu-
zulların Korunması” olarak belirlendiği-
ni ifade ederek buzulları korumak veya 
kurtarmanın Dünyadaki tüm insanlar 
için hayati önem taşıdığını söyledi.

Genel Başkan Çelik, Dünya’nın kara ala-
nının yaklaşık %10’unun buzullar veya 
buz tabakalarıyla kaplı olduğunu ve 
buzulların Dünya’nın tatlı su rezervleri-
nin %70’inden fazlasını barındıran doğal 
su depoları olduğuna dikkat çekerek “ 
Ancak iklim değişikliği, bu doğal depo-
ları tehdit eden en büyük tehlike olarak 
karşımıza çıkmış ve son 50 yılda küresel 
buzul hacmi %30 oranında azalmıştır. 
Hızla eriyen buzullar milyonlarca insanın 
içme suyu, tarım ve enerji ihtiyacı demek 
olan su güvenliğini tehlikeye atmaktadır. 
Eriyen buzullar, sadece su kaynakları-
nı değil, aynı zamanda deniz seviyesini 
yükselterek kıyı bölgelerinde sel riskini 
artırmakta ayrıca da ekosistemleri boz-
maktadır. Dolayısıyla buzulları korumak 
amacıyla sera gazı emisyonlarını azalt-
mak ve eriyen suyu daha sürdürülebilir 
bir şekilde yönetmek son derece önem 
kazanmıştır. “ dedi.

Suyun tarım için oldukça önemli olduğu-
na ancak tasarruf tedbirlerinin alınması 
gereğine işaret eden Çelik, “Son yıllarda 
meydana gelen kuraklıklar ülkenin çeşitli 
bölgelerinde ürün kayıplarına sebep ol-
muş ve sulamaya olan ihtiyacı artırmıştır. 
Bu nedenle su kullanımında azami tasar-
ruf sağlanmalı ülke önceliğine göre ekim 
deseni revize edilmelidir. Ülkemizin hay-
vansal gıda ihtiyacı dikkate alınarak AB 
ülkelerinde olduğu gibi ekilebilir arazi 
varlığının üçte biri yem bitkileri üretimi-
ne ayrılmalıdır. Artan su ihtiyacını kısıtlı 
su kaynaklarıyla karşılayabilmek için ba-
sınçlı sulama yöntemleri kullanılmalıdır. 
Modern sulama sistemleri yaygınlaştı-
rılmaya devam edilmeli, yeraltı sularının 
korunması amacıyla; kısıntılı sulama ile 
birlikte gece sulaması yapılması teşvik 
edilmelidir. Su ihtiyacı az olan bitkilerin 
ekiminin yaygınlaştırılması mutlaka sağ-
lanmalıdır.” İfadelerini kullandı.

Çelik, iklim değişikliklerinin en çok su 
kaynaklarını olumsuz etkilediğini dola-
yısıyla bu durumun küçükbaş hayvancı-
lığa da olumsuz yansıdığını belirterek “ 
Küresel iklim değişikliği hayvancılık öze-
linde de küçükbaş hayvan yetiştiriciliğini 
olumsuz etkilemektedir. Zaten kurak ve 
yarı kurak iklim kuşağında olan ülkemizin 
bazı bölgelerinin çölleşmesi riski, yağış 
alan bölgelerde bozuk olan yağış rejimi-
nin daha da bozulması kaba yem açığı 
olan ve yıllık 10 milyon tonun üzerinde 
yem hammaddesi ithal eden ülkemizin 
et ve süt üretimini olumsuz etkileyecek 
ve girdi maliyetlerinin de artmasıyla dar 
gelirli kesimlerin gıdaya erişimini zor-
laştıracaktır. Su kaynaklarının kuruması 
nedeniyle suya erişim problemleri ya-
şanması halinde bu durum hayvanların 
beslenme maliyetlerini artıracaktır. Neti-
cede susuzluğun acı faturası hayvansal 
üretimdeki düşüşe kesilebilecektir.” de-
ğerlendirmesinde bulundu.
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T.C.
TARIM VE ORMAN 

BAKANLIĞI 
HAYVANCILIK 

POLİTİKALARINDA 
KÜÇÜKBAŞ 

HAYVANCILIK
DESTEKLEMELERİ
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Bitlis iline bağlı Mutki Ziraat Odası Başkanı ve aynı za-
manda Bitlis İl Genel Meclis Başkanı Ali Akın, 11 Şubat 
2025 tarihinde Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Merkez 
Birliği (TÜDKİYEB ) Genel Başkanı Nihat Çelik’e bir zi-
yarette bulundu.

Genel başkan Çelik, sosyal medyada yaptığı paylaşım-
da “ Çok kıymetli kadim dostum Bitlis İl Genel Meclis 
Başkanı ve Bitlis Mutki Ziraat Odası Başkanı Sayın Ali 
Akın ve İş İnsanı Sayın Ercan Arslan’ın Merkez Birliği-
mize yapmış oldukları nazik ziyaretlerinden dolayı ken-
dilerine teşekkür ediyor, çalışmalarında başarılar diliyo-
rum. “ ifadelerini kullandı.

MUTKİ ZİRAAT ODASI BAŞKANI AKIN 
TÜDKİYEB GENEL BAŞKANI ÇELİK’İ ZİYARET ETTİ

Tarım Bakanlığında Basın Müşaviri olarak görev yapmış 
olan Ömer Ekşi ve Avukat Atilla Metin 13 Şubat 2025 
tarihinde Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği 
(TÜDKİYEB) Genel Başkanı Nihat Çelik’e bir ziyarette 
bulundular.

Genel Başkan Çelik, ziyarete ilişkin olarak “  Çok Kıy-
metli Bakanım Sayın Faruk Çelik’in 2015-2017 tarihleri 
arasında ifa ettiği Gıda Tarım ve Hayvancılık Bakanlığı 
döneminde Basın müşavirliği görevini yürüten Sayın 
Ömer Ekşi ile birlikte Avukat Atilla Metin ve çok kıymetli 
dostlarımın Merkez Birliğimize yapmış oldukları ziyaret-
ten büyük memnuniyet duydum. Nazik ziyaretleri için 
kendilerine teşekkür ediyor, sağlıklı, huzurlu mutlu bir 
hayat sürdürmelerini diliyorum.” İfadelerini kullandı.

BAKANLIK ESKİ BASIN MÜŞAVİRLERİNDEN EKŞİ VE 
AV. METİN GENEL BAŞKAN ÇELİK’İ ZİYARET ETTİ

Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği Genel Başkanı 
Nihat Çelik 18 Şubat 2025 tarihinde Bursa İli Koyun Keçi Ye-
tiştiricileri Birliği başkanı Veteriner Hekim Yıldırım Oran’ı ma-
kamında kabul ederek sektörle alakalı görüşmelerde bulundu.

Genel Başkan Çelik ziyarete ilişkin olarak “ Her zaman yol 
göstericiliği ile sektörümüze önemli katkılarda bulunan, sek-
törümüzün kıymetli değerlerinden, kadim dostum Bursa Bir-
lik Başkanımız Veteriner Hekim Sayın Yıldırım Oran’ın Merkez 
Birliğimize yapmış olduğu ziyaretinden dolayı büyük memnu-
niyet duydum. Sayın Başkanımın 2025 Yılı içerisinde gerçek-
leştireceğimiz Merkez Birliğimizin Genel Kurul seçimlerinde 
şahsıma vereceği tam destek ve hayır duaları için şükranlarımı 
arz ediyor, nazik ziyaretleri için kendisine teşekkür ediyorum. 
Birlikte el ele vererek nice hizmetlerde bulunmak temennile-
rimle çalışmalarında başarılar diliyorum “ dedi.

GENEL BAŞKAN ÇELİK 
BURSA BİRLİK BAŞKANI ORAN’I MAKAMINDA KABUL ETTİ

Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Çoban Dergisi34



T.C Düzce İl Tarım ve Orman Müdürü Esra Uzun ve 
beraberinde Dr. Perihan Durna Türkiye Koyun Keçi 
Yetiştiricileri Merkez Birliği (TÜDKİYEB) Genel Başkanı 
Nihat Çelik’e bir ziyarette bulundular.

Genel Başkan Çelik ziyarete ilişkin olarak “ Merkez 
Birliğimizi ziyarette bulunan Düzce İl Tarım ve Orman 
Müdürü Sayın Esra Uzun ve Dr. Perihan Durna’yı misafir 
etmekten memnuniyet duydum. Batı Karadeniz’i 
kapsayacak örnek teşkil eden projelerini en kısa zamanda 
hayata geçireceklerine inanıyor, aile dostlarımıza sevgili 
kardeşlerime teşekkürlerimle çalışmalarında başarılar 
diliyorum.” dedi.

DÜZCE İL TARIM ORMAN MÜDÜRÜ UZUN’DAN 
GENEL BAŞKAN ÇELİK’E ZİYARET

Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği (TÜDKİYEB) 
Genel Başkanı Nihat Çelik, Edirne Koyun Keçi Yetiştiricileri 
Birliği Başkanı Veteriner Hekim Arif Hikmet Akbay ve 
Başkan Yardımcısı Mustafa Karataş’ı makamında kabul 
ederek sektörle ilgili birtakım görüşmelerde bulundu.

TÜDKİYEB Genel Başkanı Çelik, ziyarete ilişkin olarak “Edirne 
Birliğimizin Çok Kıymetli Başkanı Veteriner Hekim Sayın Arif 
Hikmet Akbay ve Başkan Yardımcısı Sayın Mustafa Karataş’ın 
Merkez Birliğimize yapmış olduğu ziyarette sektörümüzün 
ve Edirne ilimizdeki yetiştiricilerimizin sorunları ve çözüm 
önerilerine ilişkin birtakım görüşmelerde bulunduk. Nazik 
ziyaretleriyle bizleri mutlu eden değerli Başkan ve Başkan 
Yardımcıma teşekkür ediyor çalışmalarında üstün başarılar 
diliyorum.” dedi.

GENEL BAŞKAN ÇELİK 
EDİRNE BİRLİK BAŞKANI AKBAY’I MAKAMINDA KABUL ETTİ

Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği (TÜDKİYEB) 
Genel Başkanı Nihat Çelik, Elazığ Koyun Keçi Yetiştiricileri Birliği 
Başkanı Mahmut Sezer’i makamında kabul ederek sektörle ilgili 
birtakım görüşmelerde bulundu.

TÜDKİYEB Genel Başkanı Çelik, ziyarete ilişkin olarak “Elazığ 
Birliğimizin Çok Değerli Başkanı Sayın Mahmut Sezer ve Birlik 
Üyesi Sayın Hıdır Yıldırım’ın Merkez Birliğimize yapmış olduğu 
ziyarette sektörümüzün ve Elazığ ilimizdeki yetiştiricilerimizin 
sorunları ve çözüm önerilerine ilişkin birtakım görüşmelerde 
bulunduk. Sektörümüze hizmet yolunda el ele vererek 
birlik beraberlik ruhuyla yapacağımız çalışmalarda başarı 
temennilerimle birlikte nazik ziyaretlerinden dolayı kıymetli 
Başkanım ve değerli üyemize teşekkür ediyorum ” dedi.

GENEL BAŞKAN ÇELİK 
ELAZIĞ BİRLİK BAŞKANI SEZER’İ MAKAMINDA KABUL ETTİ
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Van İli Erciş İlçesinde Lütfü Güvenir İlköğretim Okulunda 
Müdürlük görevinde bulunmuş olan Ahmet Baş, 17 Şubat 2025 
tarihinde Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği Genel 
Başkanı Nihat Çelik’e bir ziyarette bulundu.

Genel Başkan Çelik, ziyarete ilişkin olarak “ 1998 yılında Van 
Erciş Lütfü Güvenir İlköğretim Okulunda Müdürlük görevinde 
bulunan yeşil Erciş’imizin güzel insanı Sayın Ahmet Baş Merkez 
Birliğimize bir ziyarette bulundu. O dönemde Okul Aile Birliği 
Başkanı olarak kendisiyle birlikte ilk defa bilgisayar eğitimini 
başlatarak ve Erciş Belediye Başkanımız merhum Ebubekir 
Çiftçi ve Erciş Tugay Komutanı Tuğgeneral Adem Demir’in 
destekleriyle okulun çevre duvarları ve demir kapılarını yaparak 
öğrencilerimize güvenli ve sağlıklı bir eğitim ortamı sağlamıştık. 
Dolayısıyla Sayın Ahmet Baş’ın ziyareti beni ziyadesiyle mutlu 
etmiştir. Kendisine nazik ziyareti için teşekkür ediyor, sağlıklı 
huzurlu ömürler diliyorum “ dedi.

EMEKLİ OKUL MÜDÜRÜ AHMET BAŞ 
GENEL BAŞKAN NİHAT ÇELİK’İ MAKAMINDA ZİYARET ETTİ

Van’ın Erciş İlçesinde faaliyette bulunan Aşağı Göze 
Mahallesi Muhtarı Savaş Bedir, Oyalı Mahallesi Muhtarı 
Ahmet Cavaş ve Ergücü Mahallesi Muhtarı İsmet Bedir 
ile yetiştirici Abidin Can 10 Şubat 2025 tarihinde Türkiye 
Koyun Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği Genel Başkanı 
Nihat Çelik’e bir ziyarette bulundular.

Genel Başkan Çelik, ziyarete ilişkin sosyal medyada 
olarak yapmış olduğu paylaşımda “Van Erciş’ten 
gelerek Merkez Birliğimizi ziyaret eden çok kıymetli 
muhtarlarımızdan Aşağı Göze Mahallesi Muhtarı Sayın 
Savaş Bedir, Oyalı Mahallesi Muhtarı Sayın Ahmet 
Cavaş ve Ergücü Mahallesi Muhtarı Sayın İsmet Bedir ile 
yetiştiricilerimizden Sayın Abidin Can’a nazik ziyaretleri 
için teşekkür ediyor, çalışmalarında başarılarla dolu 
hayırlı hizmetlerde bulunmalarını diliyorum.” İfadelerini 
kullandı.

VAN ERCİŞ’Lİ MUHTARLARDAN 
TÜDKİYEB GENEL BAŞKANI ÇELİK’E ZİYARET

Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği (TÜDKİYEB) 
Genel Başkanı Nihat Çelik, 13 Mart 2025 tarihinde Erzincan 
Birlik Başkanı İbrahim Karakuş, Kars Birlik Başkanı Ali Gürbüz 
Sadıkoğlu ve Tunceli Birlik Başkanı Zeynel Erdoğan’ı makamında 
kabul ederek sektörle alakalı birtakım görüşmelerde bulundu.

Genel Başkan Çelik, ziyarete ilişkin olarak “Erzincan Birlik 
Başkanımız Sayın İbrahim Karakuş, Kars Birlik Başkanımız 
Sayın Ali Gürbüz Sadıkoğlu, Tunceli Birlik Başkanımız Sayın 
Zeynel Erdoğan’ın birlikte Merkez Birliğimize yapmış oldukları 
ziyaretten büyük memnuniyet duydum. Genel Başkan 
Yardımcım Sayın Fettah Öztürk ve çok kıymetli Başkanlarımla 
sektörümüzün gündemini değerlendirerek bazı önemli 
konularda birtakım kararlar aldık. Hayırlı olması temennilerimle 
nazik ziyaretlerinden dolayı değerli Başkanlarıma teşekkür 
ediyor, birlik ve beraberlik içerisinde hizmetlerimize devam 
etme yolunda kendilerine üstün başarılar diliyorum.” dedi.

GENEL BAŞKAN ÇELİK, ERZİNCAN, KARS VE TUNCELİ BİRLİK 
BAŞKANLARINI MAKAMINDA KABUL ETTİ
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Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği 
(TÜDKİYEB) Genel Başkanı Nihat Çelik, 16 Nisan 2025 
tarihinde Bitlis Birlik Başkanı Necat Demirden ve Kars 
Birlik Başkanı Ali Gürbüz Sadıkoğlu’nu makamında kabul 
ederek sektörle alakalı birtakım değerlendirmelerde 
bulundu.

Genel Başkan Çelik, ziyarete ilişkin olarak “Bitlis 
Birlik Başkanım ve aynı zamanda Denetleme Kurulu 
Başkanımız, kadim dostum, yol arkadaşım Sayın Necat 
Demirden ve Çok Kıymetli Kars Birlik Başkanımız Sayın 
Ali Gürbüz Sadıkoğlu ile sektörümüzün gündemini 
değerlendirdik. Nazik ziyaretlerinden dolayı değerli 
Başkanlarıma teşekkür ediyor, dün olduğu gibi bugünde 
önümüzdeki süreçte de birlik ve beraberlik ruhuyla 
hizmetlerimize devam etme dileklerimle kendilerine 
çalışmalarında üstün başarılar diliyorum.” dedi.

GENEL BAŞKAN ÇELİK, BİTLİS VE KARS BİRLİK 
BAŞKANLARINI MAKAMINDA KABUL ETTİ

Van İline bağlı Muradiye ilçesi Yakıncak Mahallesi 
Muhtarı Sait Bilici 8 Nisan 2025 tarihinde Türkiye Koyun 
Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği Genel Başkanı Nihat 
Çelik’i makamında ziyaret etti.

Genel Başkan Çelik, ziyarete ilişkin olarak “ Van 
İlimizin Muradiye ilçesi Yakıncak Mahallesi Muhtarı, 
kıymetli dostum Sayın Sait Bilici’yi Merkez Birliğimizde 
ağırlamaktan onur duydum. Ankara’ya her gelişinde 
şahsıma yapmış olduğu nazik ziyaretleri için 
kıymetli muhtarıma sektörüm adına teşekkür ediyor, 
çalışmalarında üstün başarılar diliyorum.” dedi.

VAN MURADİYE YAKINCAK MAHALLESİ MUHTARI BİLİCİ
GENEL BAŞKAN ÇELİK’İ ZİYARET ETTİ

Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği 
(TÜDKİYEB) Genel Başkanı Nihat Çelik, 17 Şubat 
2025 tarihinde Muş İli Koyun Keçi Yetiştiricileri Birliği 
Başkanı Nimet Salkım ve Başkan Yardımcısı Sami 
Konuk’u makamında kabul ederek sektöre dair bir takım 
istişarelerde bulundu.

Genel Başkan Çelik ziyarete ilişkin sosyal medyada 
yaptığı paylaşımda “ Muş Birliğimizin Çok Değerli 
Başkanı Sayın Nimet Salkım ve Birlik Başkan Yardımcısı 
Sayın Sami Konuk’un Merkez Birliğimize yapmış 
oldukları ziyaretlerinden dolayı teşekkür ediyor, birlik 
ve beraberlik içerisinde sektörümüze hizmet yolunda 
çalışmalarında başarılar diliyorum” ifadelerini kullandı.

GENEL BAŞKAN ÇELİK MUŞ BİRLİK BAŞKANI 
SALKIM’I MAKAMINDA KABUL ETTİ
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Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği 
(TÜDKİYEB) Genel Başkanı Nihat Çelik, Şırnak Koyun 
Keçi Yetiştiricileri Birliği Yönetim Kurulu Üyesi Ömer 
Demir’i makamında kabul ederek sektörle ilgili birtakım 
görüşmelerde bulundu.

TÜDKİYEB Genel Başkanı Çelik, ziyarete ilişkin olarak 
“ Şırnak Birliğimizin Yönetim Kurulu Üyesi ve kanaat 
önderi Sayın Ömer Demir Merkez Birliğimize nezaket 
ziyaretinde bulunarak, Merkez Birliğimizin 2025 yılında 
yapılacak olan genel kurulunda Şırnak olarak tam destek 
olacaklarını beyan ederek gücümüze güç katmıştır.  
Sayın Ömer Demir’in şahsında Şırnak Birliği yönetimini 
verdikleri destekten dolayı saygı ile selamlıyorum. 
Bu nazik ziyaretleri sebebiyle Ömer Bey kardeşimize 
teşekkür ediyor, çalışmalarında başarılar diliyorum.” 
dedi.

GENEL BAŞKAN ÇELİK ŞIRNAK BİRLİK YÖNETİM KURULU 
ÜYESİ DEMİR’İ MAKAMINDA KABUL ETTİ

Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği (TÜDKİYEB) 
Genel Başkanı Nihat Çelik, 15 Nisan 2025 tarihinde Kars Birlik 
Başkanı Ali Gürbüz Sadıkoğlu,Tunceli Birlik Başkanı Zeynel 
Erdoğan ve Van Ercişli iş insanlarını makamında kabul 
ederek sektörle alakalı birtakım görüşmelerde bulundu.

Genel Başkan Çelik, ziyarete ilişkin olarak “Kars Birlik 
Başkanımız Sayın Ali Gürbüz Sadıkoğlu, Tunceli Birlik 
Başkanımız Sayın Zeynel Erdoğan ve Süt ürünleri alanında 
faaliyet gösteren Van Ercişli iş insanlarımızdan Sayın Niyazi 
Bahçe, Sayın Murat İşler ve Sayın Yaşar Sariç’in Merkez 
Birliğimize yapmış oldukları ziyaretten büyük memnuniyet 
duydum. Kıymetli Başkanlarım ve misafirlerimle 
sektörümüzle alakalı birtakım görüşmelerde bulunduk. 
Nazik ziyaretlerinden dolayı kendilerine teşekkür ediyor, 
çalışmalarında başarılar diliyorum” dedi.

GENEL BAŞKAN ÇELİK, KARS, TUNCELİ BİRLİK BAŞKANLARI VE İŞ 
İNSANLARIYLA BİRARAYA GELDİ

Türkiye Koyun Keçi Yetiştiricileri Merkez Birliği 
(TÜDKİYEB) Genel Başkanı Nihat Çelik, Malatya Koyun 
Keçi Yetiştiricileri Birliği Başkanı İhsan Akın’ı makamında 
kabul ederek sektörle ilgili birtakım görüşmelerde 
bulundu.

TÜDKİYEB Genel Başkanı Çelik, ziyarete ilişkin 
olarak “Malatya Birlik başkanımız kıymetli dostum 
Sayın İhsan AKIN bugün Merkez Birliğimize gelerek 
nezaket ziyaretinde bulundular. Kıymetli başkanımız 
ile sektörümüzü, yetiştiricilerimizin sorunlarını ve bu 
yıl gerçekleştireceğimiz Merkez Birliği genel kurulunu 
görüştük. Değerli başkanım Merkez Birliği seçimlerinde 
yanımızda olduğunu ve her türlü desteği vereceğini 
ifade etti. Değerli başkanımıza şahsıma olan güveni, 
desteği ve bu nazik ziyaretleri sebebiyle teşekkür eder, 
hayat boyu sağlık ve huzur dolu bir yaşam dilerim.” dedi.

GENEL BAŞKAN ÇELİK 
MALATYA BİRLİK BAŞKANI AKIN’I MAKAMINDA KABUL ETTİ
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Edirne İli Damızlık Koyun Keçi Ye-
tiştiricileri Birliği tarafından, Edir-

ne Ticaret Borsası’nda üreticilere ‘ko-
yun kırkım’ eğitimi verildi. 

Marmara bölgesi, yapağı üretimi için 
önemli merkezlerin arsında gösteri-
lirken, Edirne İli Damızlık Koyun Keçi 
Yetiştiricileri Birliği de, konu hakkında 
üreticileri bilgilendirmek üzere ‘koyun 
kırkım’ eğitimi düzenledi. Edirne Tica-
ret Borsası Canlı Hayvan ve Süpürge 
Teli satış salonunda gerçekleştirilen 
eğitime İl Tarım ve Orman Müdür Yar-
dımcısı Sezer Seyhan, Hayvan Sağlığı 
ve Yetiştiriciliği Şube Müdürü Onur 
Yalçın Toptaş, Edirne Ticaret Borsa-
sı Yönetim Kurulu Başkan Yardımcısı 
Eray Karaca, Edirne İli Damızlık Ko-
yun Keçi Yetiştiricileri Birliği Başkanı 
Veteriner Hekim Arif Hikmet Akbay 
ve Kırklareli Damızlık Koyun ve Keçi 
Yetiştiricileri Birliği Başkanı Bülent 
Oral ile çok sayıda üretici katıldı.

TÜRKİYE KOYUN ÜRETİMİNDE 
ÖNEMLİ BİR ÜLKE

Teorik eğitimde konuşan birlik başka-
nı veteriner hekim Akbay, Türkiye’nin, 
koyun üretimi konusunda önemli bir 
ülke olduğunu belirtti. Akbay, “Koyun 
sayısı bakımından dünya sıralama-
sında önde gelmektedir. Türkiye’de 
koyunlar, hem et, hem de yün üre-
timi açısından büyük bir ekonomik 
değere sahiptir. Koyun yetiştiriciliği, 
özellikle İç Anadolu, Marmara ve Ege 
bölgelerinde yaygındır. Ancak, yün 
üretimi, et üretimine göre daha sınırlı 

kalmaktadır. Türkiye’de özellikle Me-
rinos ve Kangal gibi ırklar yün üreti-
minde tercih edilmektedir” dedi. 

EDİRNE’DE YÜKSEK KALİTELİ YA-
PAĞIYA SAHİP TÜRLER VAR 

Edirne’nin de koyun yetiştiriciliği açı-
sından önemli bir il olduğunu kay-
deden Akbay, “Edirne’deki koyun 
üretimi genellikle et üretimi amacıyla 
yapılmaktadır, ancak yün üretimi de 
mevcuttur. Yüksek kaliteli yapağıya 
sahip koyun türleri, Edirne ilinde yerel 
tarım faaliyetlerinde yer bulmaktadır. 
Ayrıca, Edirne’de koyun yetiştiriciliği, 
kırsal kalkınmaya katkıda bulunur ve 
istihdam yaratır” şeklinde konuştu. 

TÜRKİYE’DE YILDA 50-60 BİN 
TON YAPAĞI ÜRETİLİYOR

Yapağının, koyunların doğal tüylerin-
den elde edilen, ince ve kıvrımlı yün 
anlamına geldiğini belirten Akbay, 
“Koyunlar yılda bir veya iki kez kırkılır 
ve bu işlem sonucu elde edilen yapa-
ğı, çeşitli sanayi kollarında kullanılmak 
üzere işlenir. Yapağının kullanım alan-
ları, genel olarak yünle aynı alanları 
kapsar. Dünyada en büyük yapağı 
üreticileri arasında Avustralya, Çin, 
Arjantin, Yeni Zellanda ve Uruguay 
bulunmaktadır. Türkiye, dünya yapağı 
üretimi sıralamasında önemli bir yere 
sahiptir ancak, üretim daha çok et 
üretimi yönünde yoğunlaşmıştır. Tür-
kiye’deki yapağı üretimi, genellikle İç 
Anadolu Bölgesi’nde yapılan Merinos 
koyunlarıyla sağlanmaktadır. Türkiye, 
yıllık yaklaşık 50-60 bin ton civarında 

yapağı üretmektedir” dedi. 

YAPAĞI UZUN VE DAYANIKLI OL-
MALI

Kaliteli yapağıda liflerin ince ve esnek 
olması gerektiğini söyleyen Akbay, 
“Uzun ve dayanıklı elyaf boyu uzun 
olan yapağı, iplik üretimi için daha uy-
gundur. Yapağı parlak ve canlı görün-
melidir. Mat yapağı, düşük kalitededir. 
İçeriği temiz, tozdan ve bitkisel artık-
ları gibi yabancı maddelerden arın-
mış yapağı daha değerlidir. Bunun 
yanında kaliteli yapağı keçeleşmeye 
karşı dayanıklı olmalı ve kolayca kop-
mamadır” ifadelerini kullandı. 

EN UYGUN KIRKIM ZAMANI İLK-
BAHAR 

Marmara bölgesinde en uygun kırkım 
zamanı hakkında da bilgi veren Ak-
bay, “Marmara bölgesi, ılıman iklime 
sahip olduğu için kırkım genellikle ilk-
bahar ‘Nisan-Mayıs’ aylarında yapılır. 
Kışın hayvanları soğuktan koruyan 
yapağı, baharla birlikte kesilerek sı-
cak yaz aylarında hayvanın rahat et-
mesini sağlanır. Erken kırkım yapılırsa 
havalar soğuyabilir ve hayvan üşüye-
bilir. Genç kırkım yapılırsa yapağı ke-
çeleşebilir ve değeri düşebilir. Bunun 
yanında eğer yapağı hızlı uzayan bir 
ırksa, sonbahar başında (Eylül-Ekim) 
ikinci kırkım yapılabilir” dedi. 

Akbay’ın sunumun ardından Yusuf 
Katılmış da yapağı ve koyun kırkımı 
hakkında bilgi verirken, uygulama 
eğitimi ise İslam Kurt tarafından ve-
rildi.

EDİRNE 
KOYUN KEÇİ 
YETİŞTİRİCİLERİ 
BİRLİĞİNDEN 
KIRKIM EĞİTİMİ!
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KOYUNLARDA
MİDE ÜLSERİ

Tahir.S. Yavuz / Veteriner Hekim

Koyunlarda mide abomasum yani 
şirdendir. Koyunların midesinde 

de insanlar, inekler gibi çeşitli sebep-
lerden ülserler şekillenebilir. Şiddetli 
ülser olgularında mide kanaması da 
görülebilir. Eğer ülser sebebiyle mide 
kanaması oluşursa kan sindirime uğ-
rar ve dışkıya karışır. Dışkı katranımsı, 
koyu renkli ve kıvamlı bir şekilde olur. 
Bu dışkıya” melena” adını veriyoruz. 
Melena bize kanamanın sindirim ka-
nalının üst kısımlarında olduğu bilgi-
sini verir. Çünkü bağırsaklarda kanlı 
ishal sebebi olan ve kanlı dışkı ile kar-
şımıza çıkan başka hastalıklar da söz 
konusu olabilir.

Koyunlarda bir çeşit”pika” olan yün 
yolma (tüy çekme) sorunu tricho-
bezoar adı verilen kıl yumaklarının 
oluşmasına yol açar. Kıl yumakları şir-
dende (abomasum) mukozayı nekro-
ze ederek ülser ve kanamaya sebep 
olabilir. Klostridium enfeksiyonları, 
özellikle Clostridium perfringens ve 
Clostridium septicum mide ülserine 
yol açan mikroorganizmalardır. Sarci-
na ventriculi adı verilen mikroorganiz-
ma da mide ülseri vakalarında çokça 
karşımıza çıkar.

Demir F eksikliğinde yine bir çeşit 
pika olgusu ile toprak yiyen koyun-
larda topraktan aldıkları clostridium 
ve sarcina gibi mikroorganizmaların 
mide ülserine oluşturduğu bilinmek-
tedir. Diğer yandan bakır (Cu) eksik-
liğinin  koyunlarda mide ülserine ve 
dolayısıyla mide kanamasına yol aça-
bileceği iddia edilmektedir. Fitomiko-
tik ( phytomycotic )etkenler, mantar 
(fungi) ve arkasından gelen secunder 
(ikincil, eşlikçi) mikroorganizmalar 
da mide ülserine ve dolayısıyla mide 
kanamasına yol açabilir. Mide ülseri-
ne zemin hazırlayan en önemli sorun 
abomasitis(abomasum iltihabı)tir.

Yukarıda sayılan mikroorganizmalar 
önce abomasitise sonra da mide mu-

kozasının hasara uğrayarak delinme-
sine ve mide kanamasına yol açarlar. 
Abomasitis ve abomasum ülseri tok-
sinler, enfeksiyonlar ve travmalar so-
nucu ortaya çıkan sorunlardır.

Bir etken daha söz konusu olabi-
lir. NSAID (kortizon olmayan yangın 
giderici ilaçlar) prospektüsünde ya-
zandan daha uzun süre kullanılırlarsa 
mide ülserine sebep olurlar. Mide ül-
serinin başlıca belirtisi melenadır. Za-
yıflama, huzursuzluk, sancı, iştahsızlık 
gibi genel belirtiler de bu duruma eş-
lik eder.

Abomasumda kanamalara neden 
olan bir parazitten de söz etmek ye-
rinde olur. Haemoncus contortus. Bu 
kancalı kurt daha çok gençlerde abo-
masum kanamalarına sebep olur ve 
şiddetli anemi (kansızlık) ile kendini 
belli eder. Koyun, kuzu ve toklularda 
hızlı bir ağırlık kaybı gözlenir. Abo-
masitis bazı hastalıkların secunder 
(ikincil) etkisi ile de ortaya çıkabilir, 
örneğin; pasteurellosis ve gebelik 
toksemisi.

Ayırıcı tanı:

Koyunlar da kanlı dışkı başka hastalık-
larda da görülen bir belirtidir. Ancak 
bu hastalıklarda dışkıdaki kan melana 
tarzında değildir. Örneğin; salmonel-
losiste kötü kokulu, hemorajik(kanlı) 
bir dışkı görülür.Kan çoğunlukla dışkı-
da benek tarzında gözlenir.

Kanlı dışkının söz konusu olduğu di-
ğer hastalıkları sıralayalım;

Koksidiyoz (coccidiosis, Eimeria en-
feksiyonları) ,E .coli ve Clostridium 
perffingens in  birlikte oluşturduğu 
nekrotik bağırsak yangısı( enteritis),  
Enterohemorajik enteritis, rota- ko-
ronavirüs enfeksiyonları, AEEC( tu-
tunan ,bağlanan, kazıyan ,attacing, 
effacing E.coli) tarafından oluşturulan 
kanlı, sıyrıntılı ishaller. Bu ishaller diğer 
belirtilerle birlikte ele alınarak ayırıcı 
tanıya gidilmelidir. Tabii ki kesin tanı 

laboratuvar muayeneleriyle konula-
bilir.

Koruyucu hekimlik:

Abomasum ülserleri ve mide kana-
malarının koruyucu hekimliğinde 
aşıların rolü çok önemlidir. E. coli, 
Clostridium perfringens, Clostridium 
septicum aşıları rapelleri (tekrarları)ile 
mutlaka yapılmalıdır. Pasteurella aşı-
ları da ihmal edilmemelidir. İz mineral 
takviyeleri yem katkısı olarak verilme-
lidir. Uygun görülürse enjeksiyon ola-
rak da uygulama yapılabilir.

Pika (pica) yani yem olmayan madde-
lerin yenmesi önlenmelidir. Pika sebe-
bi sadece mineral noksanlığı değildir. 
Kalabalık, sıkışık barınaklar ve stres 
pikaya yol açan en önemli etmenler-
dir. Bu tip hatalar varsa giderilmelidir. 
Aşılar dışında antiserumlar hem koru-
yucu hem de tedavi edici olarak kulla-
nılmalıdır. Hiperimmun antiserumların 
tedavi dozu koruyucu dozun iki katı-
dır. Duruma göre bir veya birkaç gün 
antiserum tedavisi yapılabilir.

Tedavi

Koyunların mide ülserleri ve mide ka-
namalarında tedavi mide mukozasının 
korunmasına, asiditenin azaltılmasına 
dayanır. Bu arada mikroorganizmala-
rın mukoza da yapabileceği hasarlara 
engel olmak üzere ağız yoluyla anti-
biyotikler kullanılır. Ayrıca sıvı tedavisi 
yapılması da gerekir. Antiasit (anta-
cid) ilaçlardan magnezyum hidroksit, 
alüminyum hidroksit, alüminyum kar-
bonat yararlı olur.

Omeprazol, Pantoprazol, Esomepra-
zol, gibi insan hekimliğinde kullanı-
lan ilaçlar damar içi (İV) olarak verilir. 
Ranitidine içeren ilaçlar da İV (damar 
içi) olarak 12 saatte bir kullanılabilir. Ek 
olarak ağızdan antibiyotik ve damar-
dan laktatlı ringer solüsyonu verilme-
si önerilir. Tabii ki, her zaman olduğu 
gibi, koruyucu hekimlik önerilerine 
uyulması şarttır.
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